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„ENERGETYKA” 
W SIECI WWW 

   Wszystkie ważne materiały i infor- 
macje publikowane na stronie spół- 
dzielni oraz poszczególnych osiedli, 
możliwość sprawdzenia stanu konta 
czynszowego, a nawet monitorowanie 
zużycia mediów - „Energetyka” w wer- 
sji online oferuje całkiem sporo udo- 
godnień, jednak mieszkańcy korzysta- 
ją z nich w sposób umiarkowany. 
Więcej na stronie 5. 
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   MOWANIE ROKU 2016 W OEK „SADYBA”
✦ ZAKOŃCZYŁA SIĘ V EDYCJA OSIEDLOWYCH 
   ROZGRYWEK W PIŁKĘ NOŻNĄ

Reklama

JEDYNE TAKIE 
MIESZKANIE     
W SPÓŁDZIELNI
   Nasze mieszkanie na Stegnach to był 
kombajn wielozadaniowy. O każdej 
porze dnia każdy mógł przyjść do każ- 
dego  -  25 lat życia w mieszkaniu przy 
Neseberskiej 3 wspominają w rozmo- 
wie z M6 Ludwika i Henryk Wujec - dzia- 
łacze Komitetu Obrony Robotników           
i  Solidarności. 
Wywiad z wieloletnimi mieszkańcami  
„Energetyki” - strona 9.
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Za treść reklam, ogłoszeń i artykułów sponsoro- 
wanych redakcja nie odpowiada.
Najbliższe dyżury redakcyjne: 2 i 16 stycznia oraz 
6 i 20  lutego  o godz. 19  w siedzibie spółdzielni. 
Następny numer  M6 ukaże się w drugiej połowie 
lutego.

Z ŻYCIA SPÓŁDZIELNI

✦ Dyżury członków Rady 
     Nadzorczej 
W każdy pierwszy wtorek miesiąca 
dyżuruje członek RN. Dyżur odbywa się 
w siedzibie spółdzielni w godz. 
16.30-18.00. Pierwsze w 2017 roku  
dyżury odbędą się 3 stycznia i 7 lutego. 

✦  Licytacja mieszkania
Zarząd MSM „Energetyka” informuje,  
że 21 lutego 2017 r. w budynku  Sądu 
Rejonowego dla Warszawy Mokotowa 
przy ul. Ogrodowej 51A w Warszawie 
odbędzie się pierwsza licytacja spół- 
dzielczego własnościowego prawa do 
lokalu mieszkalnego przy ul. Kaukas- 
kiej 8 o pow. 42 mkw. Informacji 
udziela komornik sądowy Marcin 
Pieńkos, ul. Cybernetyki 13, tel. 22 279 
45 00,  22 842 27 28.

✦ Dostępne mieszkania i garaże
Są  jeszcze dostępne mieszkania (po- 
wierzchnie od  64 do 87 mkw) i garaże 
w nowym budynku na  Sielcach przy ul. 
Zwierzynieckiej 6.  Ponadto dostępne 
są także miejsca postojowe w inwestycji 
przy ul. św.Bonifacego na Stegnach Płd. 
Zainteresowanych prosimy o kontakt       
z działem członkowsko-mieszkanio- 
wym  22 841 60 11 wewn. 206 i 207.

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy: 22 643 
74 75,  domofony: 22 840 55 95, nadzór techniczny: 608 673 010

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awarie hydroforni i sieci 
wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 444, windy (dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; 
Bonifacego 66,68,70): 22 843 88 88, pozostałe budynki: 22 641 19 16, Pogotowie Alarmu Pożarowego: 603 523 664, konserwacja 
bram garażowych: 509 677 556

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 234, 
dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 234, 
dział inwestycji: 22 840 53 39

SPÓŁDZIELNIE MAŁO BUDUJĄ
   W tym roku spółdzielnie mieszkaniowe oddały do użytku swoim członkom zaledwie 2042 
mieszkania. I choć statystykę zaburza zaliczanie przez GUS spółdzielni sprzedających lokale 
na wolnym rynku (działających w tzw. systemie deweloperskim) do deweloperów, nie zaś spół-  
dzielni, to jest to najgorszy wynik od początku lat dziewięćdziesiątych.
    „Sytuacji nie ułatwia też skomplikowany stan prawny gruntów. Swego rodzaju gwoździem do 
trumny była zaś likwidacja Krajowego Funduszu Mieszkaniowego i ustanie państwowych dota- 
cji. W wielu spółdzielniach problemem są też konflikty spółdzielców z zarządem. Tylko nielicz- 
ne mają tyle odwagi i sprawności operacyjnej, by realizować nowe inwestycje” - czytamy w opra- 
cowaniu „Kto buduje mieszkania Polaków” przygotowanym przez Home Broker. 
    W ostatnich latach spółdzielnie skupiają się na administrowaniu posiadanymi zasobami i od 
2006 roku wybudowały jedynie 56 tys. lokali. To mniej, niż deweloperzy tylko w samym 2016 
roku. Pod względem liczby mieszkań oddanych do użytku udział spółdzielni w całym rynku wy- 
nosi dziś zaledwie 1,6 proc. Dziesięć lat temu spółdzielnie budowały co dwunaste mieszkanie, 
zaś przed 20 laty odpowiadały za budowę aż 43 proc. mieszkań w Polsce. Na tym tle bardzo 
pozytywnie prezentuje się „Energetyka”. Obecnie prowadzona jest budowa 138 mieszkań na 
osiedlu Sielce, zaś w latach 2010-2014 na Stegnach Południe powstały trzy budynki liczące 267 
lokali mieszkalnych.  
  W ocenie rządzących istnieje konieczność wzmocnienia spółdzielni mieszkaniowych, aby 
mogły budować więcej. Zdaniem Ministerstwa Infrastruktury i Budownictwa spółdzielnie mają 
ogromny potencjał i środki finansowe, które nie są w pełni wykorzystywane. Resort chce zlikwi- 
dować przeszkody, które powodują, że budowa nowych mieszkań przez spółdzielnie mieszka- 
niowe jest znikoma. W części Narodowego Programu Mieszkaniowego określonej jako „Dobre 
prawo” czytamy, że „założono rozwój spółdzielczości mieszkaniowej w segmencie dostępnych 
mieszkań. Przygotowana zostanie nowelizacja ustawy o spółdzielniach mieszkaniowych”. Po- 
nadto niezależnie od zmian w ramach programu taniego budownictwa, ministerstwo zapowie- 
działo kompleksową weryfikację rozwiązań prawnych dotyczących funkcjonowania spółdziel- 
czości mieszkaniowej. Resort chce wprowadzić zmiany, które zwiększą aktywność już działają- 
cych spółdzielni, a nawet pozwolą na powstawanie nowych.
    - Niestety wciąż nie wiemy, co kryje się pod pojęciem wzmocnienia spółdzielni. Trudno nawet 
określić, czy planowane zmiany zwiększą samodzielność spółdzielni, czy może ją wręcz ograni- 
czą - komentuje Piotr Kłodziński, prezes Zarządu MSM „Energetyka”.
    W Polsce jest 3,6 tys. spółdzielni mieszkaniowych w których zasobach leży 2,2 mln mieszkań. 
Liczba członków spółdzielni mieszkaniowych w kraju sięga 4,2 mln osób.

M.I

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
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BERNARDYŃSKA
  Rada przyjęła sprawozdanie z wykonania 
planu gospodarczego osiedla za III kwartał 
2016 r. -   remonty zostały wykonane w 67 proc. 
w stosunku do planu, wskaźnik zadłużenia 
opłat wynosi zaledwie 2,3 proc. w stosunku do 
rocznego wymiaru opłat. Rada przyjęła plan 
gospodarczy osiedla na rok 2017 oraz zatwier- 
dziła plan ogólnoosiedlowych robót remonto- 
wo-budowlanych o na przyszły rok.  
    W ramach prac ogólnoosiedlowych zamon- 
towano na każdym budynku - bez Bernar- 
dyńskiej 21 w którym to budynku monitoring 
zostanie zainstalowany w 2017 r. - dodatko- 
we kamery dla poprawy bezpieczeństwa miesz- 
kańców. W przyszłym roku kontynuowany 
będzie m.in. remont nawierzchni osiedlowych 
ulic i chodników (Bernardyńska 1A-5), budo- 
wa dodatkowych miejsc postojowych, oświet- 
lenie  i monitoring  osiedla, czy tez rewitaliza- 
cja zieleni osiedlowej.

IDZIKOWSKIEGO
  Rada osiedla wspólnie z administracją pra- 
cowały nad przygotowaniem planu na 2017 
rok. Finalnie plan został przyjęty przez radę 
osiedla 28 listopada. Kluczowym zagadnie- 
niem w tym aspekcie są zwiększone koszty 
wynikające z podniesienia od stycznia płacy 
minimalnej, które głównie wpływają na  ceny 
ochrony  (wzrost kosztów o ponad 62 proc.). 
   Rada uznając kwestie bezpieczeństwa za 
priorytetowe, podjęła decyzję o utrzymaniu 
dotychczasowego zakresu ochrony. W celu 
obniżenia skali wzrostu opłat za utrzymanie 
mieszkania podjęto decyzję o zmniejszeniu 
odpisu na fundusz remontowy o 0,20 zł/mkw.
    W planie remontów na 2017 r przewidziano 
m.in. zakończenie prac związanych z opomia- 
rowaniem zużycia ciepła i wody (wymiana za- 
worów termostatycznych). Planowana jest 
także instalacja ogniw fotowoltaicznych na 
jednym z budynków. Uzyskany prąd będzie 
wykorzystany do oświetlenia pomieszczeń 
wspólnych w budynku, ale również komplek- 
su osiedlowych boisk. Będzie  to wdrożenie 
testowe, bardzo dokładnie monitorowane bę- 
dą korzyści związane z tą formą pozyskiwa- 
nia energii elektrycznej.
   Osiedle po raz drugi zaprasza mieszkańców 
na wspólne przywitanie Nowego Roku, które 
odbędzie się na terenie placu zabaw. 

SADYBA
    Rada osiedla jednogłośnie przyjęła koncep- 
cję trzyletniego planu remontów. Zakończył 

się kompleksowy remont pięciu pionów w bu- 
dynkach ul. Konstancińska 1, przeprowadzo- 
no także szereg remontów, w tym: ogrodze- 
nia działki i podestów do klatek schodowych 
w budynku ul. Powsińska 15, wejścia do bu- 
dynku Sobieskiego 72 A, remont izolacji gara- 
żu w budynku ul. Sobieskiego 60. Ponadto 
przeprowadzono demontaż rur kanalizacji 
deszczowej wraz z utylizacją rur azbestowo- 
-cementowych oraz montaż rur deszczowych 
z PCV w budynkach ul. Konstancińska 5, Ja- 
szowiecka 1 i 3. Zmodernizowano instalację 
domofonową w budynku ul. Jaszowiecka 12.
   W ramach robót ogólnoosiedlowych prze- 
prowadzono modernizację chodników w rejo- 
nie budynków ul. Solankowa 4 i 6 oraz moder- 
nizację oświetlenia zewnętrznego alei space- 
rowej wzdłuż budynku Bonifacego 83/85 do 
budynku Bonifacego 79. Trwa remont trzech 
pionów balkonów w domu Konstancińska 1.
    Na terenie osiedla posadzono 53 drzewa (de- 
cyzje Wydziału Ochrony Środowiska). Podda- 
no frezowaniu pnie drzew po wycince, dzięki 
czemu poprawiono wygląd trawników. Do 
końca roku przeprowadzone zostaną zabiegi 
prześwietlające w koronach drzew.
  Uruchomiono nową stronę internetową OEK 
„Sadyba”.

SIELCE
  Rada osiedla zatwierdziła plan rzeczowo- 
finansowy na rok 2017. Rada omawiała rów- 
nież wykonanie remontów w III i IV kwartale 
2016 r.  Została ukończona budowa drogi do- 
jazdowej do budynku Czerniakowska 28 A, 
co ułatwi mieszkańcom wjazd i wyjazd z osied- 
la. W kilkunastu budynkach wymienione zo- 
stały podzielniki centralnego ogrzewania            
z wyparkowych na elektroniczne. Zakończyły 
się zaplanowane prace remontów balkonów.
  Więcej o wydarzeniach na osiedlu w rozmo- 
wie z przew. RO Marią Domańską - str.8.   

STEGNY POŁUDNIE
   W ostatnim czasie zakończono wymianę wo- 
domierzy ciepłej i zimnej wody z odczytem 
radiowym w 28 budynkach. Trwa montaż sy- 
stemu pomiarów telemetrycznych na wodo- 
mierzach usytuowanych w pięciu hydrofor- 
niach, który kontroluje parametry przepływu        
i ciśnienia wody oraz wykrywa i informuje 
zdalnie administrację o awariach.
   Przeprowadzone zostały remonty balkonów 
i loggii w 10 budynkach, remont węzłów Kor- 
sykańska, 5, Marsylska 3 i wymiana okienek 
piwnicznych Capri 2, 4, Egejska 6. Trwa awa- 
ryjna wymiana pionów instalacji wody ciepłej 
i zimnej oraz montaż ogrzewania w łazien- 
kach w budynku Egejska 11. W ostatnich mies- 
iącach zamontowano latarnie parkowe typu 
LED w kilku miejscach na osiedlu.
  Administracja przygotowała plan remontów 
w budynkach na 2017 rok i jest w trakcie przy- 
gotowania dokumentacji na wykonanie naj- 
ważniejszych prac - wymiana instalacji ga- 
zowej, wymiana wodomierzy w pozostałych 
budynkach. Kwestią na którą uwagę zwraca 

RO jest minimalny udział przetargów jako 
sposobu  wyboru wykonawców robót.
   Administracja wspólnie z radą osiedla pod- 
jęły decyzję o przesunięciu na rok 2017 wy- 
miany nawierzchni ul. Marsylskiej – wówczas 
zostanie ogłoszony przetarg na remont 
dwóch ulic wraz z ul. Barcelońską. W związku 
z przedłużającym się oczekiwaniem na uzys- 
kanie zezwolenia z ZDM przesunięto także 
wykonanie dodatkowych miejsc postojowych 
w okolicy sklepu Simply. 
   10 grudnia Ośrodek Kultury Aktywne Stegny 
wraz z administracją i radą osiedla zorgani- 
zowały dla dzieci i mieszkańców wspólne 
ubieranie choinki na terenie rekreacyjno-spor- 
towym przy ul. Maltańskiej (więcej o OKAS na 
stronie 13).

STEGNY PÓŁNOC
  Administracja przeprowadziła następujące 
prace remontowe: wymieniono windy w bu- 
dynkach Batumi 2 i  Jałtańska 5; zakończono 
remonty balkonów i loggii - łącznie w 28 bu- 
dynkach wyremontowano 120 loggii, 86 bal- 
konów. Wymieniono także 181 parapetów 
zewnętrznych klatek schodowych w 9 budyn- 
kach i zakończono wymianę WLZ w bloku 
przy ul. Kaukaskiej 4. Wykonano również no- 
we pokrycie dachu pawilonu przy Akermań- 
skiej 3 oraz budynku przy ul. Kaukaskiej 7. 
Trwają prace remontowe klatek schodowych   
i korytarzy w budynkach Czarnomorska 17, 
Batumi,  Jałtańska 1, 4, Kaukaska 4. 
  Przeprowadzono wszystkie zaplanowane re- 
monty dróg i chodników z wyjątkiem prac 
przy  Czarnomorskiej 17. Związane jest to       
z koniecznością wycinki części drzew, na któ- 
re administracja wciąż nie dostała zgody. 
Urząd m.st. Warszawy zamontował na  osied- 
lu 120 budek lęgowych, kolejne 14 wykona- 
nych przez uczniów szkoły nr 212 powiesiła 
administracja osiedla.

STEGNY ROŻEK
   1 grudnia rada osiedla przyjęła plan gospo- 
darczy na rok 2017 przygotowany przez 
administrację. Utrzymuje on niezmienioną 
stawkę odpisu na eksploatację podstawową 
oraz niezmienione stawki odpisów na fun- 
dusz remontowy i konserwacyjny wszystkich 
budynków osiedla. 
  W wyniku wymiany opraw oświetlenia zew- 
nętrznego na oprawy ledowe, mimo przewidy- 
wanego wzrostu cen prądu, obniżone zosta- 
ły o 1 gr/mkw opłaty za energię elektryczną 
części wspólnych dla wszystkich lokali.
    W rezultacie przeprowadzonego, ponowne- 
go postępowania w trybie przetargu nieogra- 
niczonego zostało udzielone firmie JGB sp.        
z o.o. zamówienie na wykonanie remontu kla- 
tek schodowych w budynku przy ul. Burga- 
skiej 6. Prace remontowe rozpoczną się 9 
stycznia i potrwają 16 miesięcy. Zakres prac 
obejmuje m.in. prace nakazane prawem wyni- 
kające z ekspertyzy technicznej stanu ochro- 
ny p.poż. budynku i z decyzji  Straży Pożarnej.
 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI

opr. red.
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   Od strony technicznej sytuacja wygląda całkiem przyzwoicie - stronę 
internetową posiada nie tylko sama spółdzielnia, ale także każde               
z siedmiu osiedli, własną witryną - właśnie gruntownie przebudowaną        
- dysponuje również OEK „Sadyba”. Oprócz tego od 2011 roku działa 
internetowy system umożliwiający podgląd konta czynszowego. Z tych 
udogodnień korzysta jednak niewielka część mieszkańców. 
    Z możliwości sprawdzania swojego konta czynszowego w Internecie 
korzysta mniej więcej co dziesiąty mieszkaniec. Największa liczba 
użytkowników zalogowała się do systemu w styczniu 2016 roku - było 
to 2675 osób. Przeciętnie w okresie styczeń-listopad logowało się 
2020 użytkowników.Pozytywny jest fakt, że jest to średnia wyższa niż 
rok wcześniej - w 2015 roku z systemu korzystało średnio w miesiącu 
1870 mieszkańców. Jednocześnie średnia logowań w tym roku to dwa 
razy w miesiącu dla jednego użytkownika. Pokazuje to, że jeśli ktoś 
już przekonał się do systemu, to korzysta z niego aktywnie. 
   Jeśli chodzi o podział na poszczególne osiedla, najbardziej przeko- 
nani do internetowego konta czynszowego są mieszkańcy Stegien 
Rożka - w listopadzie zalogował się niemal co czwarty właściciel miesz- 
kania. Na pozostałych osiedlach w celu sprawdzenia stanu konta czyn- 
szowego po komputer sięga między 8 a 15 procent osób. 
  Nieco większą popularnością cieszą się witryny internetowe spół- 
dzielni i poszczególnych osiedli. Bardzo obszerna w informacje jest 
strona główna „Energetyki”. Publikowane są na niej wszystkie sprawo- 
zdania, relacje z Walnego Zgromadzenia Członków, protokoły z posie- 
dzeń Rady Nadzorczej, posiedzeń Zarządu, regulaminy obowiązujące 
w spółdzielni i wiele innych (a także archiwum M6). Strona interne- 
towa to także najlepsze miejsce jeśli szukamy jakiegokolwiek potrzeb- 
nego kontaktu do administracji czy biura Zarządu - zamieszczone są 
godziny pracy, telefony,  jak i adresy e-mail.  
   Poprzez główną stronę najłatwiej także wejść na strony poszczegól- 
nych osiedli - linki znajdują się w zakładce „Osiedla”. Witryny te są 

zróżnicowane. Wyróżnia się Sadyba, której serwis został przygoto- 
wany przez zewnętrzną firmę, dlatego wygląd strony jest odmienny 
od pozostałych osiedli. Oprócz kwestii wizualnej, administracja dba, 
aby informacje były aktualne i kompletne (więcej o planach dotyczą- 
cych informatyzacji Sadyby pisaliśmy w poprzednim numerze M6). Po- 
zostałe osiedla mają strony zarządzane przez informatyków pra- 
cujących w biurze Zarządu, wygląd ich jest spójny z główną witryną 
www.msmenergetyka.pl. 
   Najobszerniejsza w materiały jest strona Stegien Południe, która na- 
leży też do najczęściej odwiedzanych - przez półtora roku zanotowała 
40 000 wizyt, a inaczej podchodząc do danych: każdy mieszkaniec 
osiedla zagląda na nią raz na trzy miesiące. Pozostałe osiedla również 
w miarę na bieżąco zamieszczają informacje o pracach rad osiedli (pa- 
miętać trzeba, że protokół może zostać opublikowany dopiero po jego 
zatwierdzeniu przez radę osiedla, co zazwyczaj ma miejsce na na- 
stępnym posiedzeniu zwykle spotykających się w cyklach miesięcz- 
nych rad), zebraniach osiedlowych. Więcej mogłoby być na nich infor- 
macji o bieżących wydarzeniach. 
   Osiedla dokonują też wymiany wodomierzy i czytników zużycia 
ciepła na umożliwiające zdalny odczyt - na różnym etapie zaawanso- 
wania modernizacja ma miejsce na Stegnach Południe, Sielcach, Idzi- 
kowskiego czy Bernardyńskiej. Radiowy odczyt - przy podłączeniu do 
odpowiedniego programu zarządczego - daje także możliwość udos- 
tępnienia mieszkańcom podglądu bieżącego zużycia przez Internet. 
   Program pokazujący stan konta czynszowego, jak i dostęp do niektó- 
rych informacji na stronie spółdzielni (sprawozdania finansowe, pro- 
tokoły z posiedzeń, itp.) możliwy jest tylko dla zalogowanych człon- 
ków. Uzyskać login i hasło można zgłaszając się do swojej admini- 
stracji.
      Strona internetowa spółdzielni: www.msmenergetyka.pl.

ŚREDNIO CO DZIESIĄTY CZŁONEK SPÓŁDZIELNI KORZYSTA Z INTERNETOWYCH UDOGODNIEŃ

„ENERGETYKA” ONLINE, MIESZKAŃCY OFFLINE

Niskie oprocentowanie 
lokat nie sprzyja 
finansom spółdzielni      
   
   W latach 2013-2015 przychody z działal- 
ności gospodarczej biura Zarządu wyniosły 
7,32 mln zł, zaś koszty i podatek dochodowy 
z tego tytułu ponad 1,2 mln zł. Zdecydowana 
większość środków pochodzi z odsetek od 
lokat bankowych na których trzymane są wol- 
ne środki – tak wynika z informacji przygoto- 
wanej dla komisji rewizyjnej Rady Nadzor- 
czej.
   Przychody w tym obszarze generowane są 
przez dwa główne źródła: przede wszystkim 
to wspomniane odsetki z lokat bankowych 
oraz najem lokali. Fundusze funkcjonujące  
w „Energetyce” – oprócz funduszy remonto- 
wych, pozostających w gestii poszczegól- 
nych budynków – są ewidencjonowane w biu- 
rze Zarządu. Wolne środki kierowane są na 
lokaty terminowe w bankach.  W przytłacza- 
jącej większości kwoty pozwalające na dodat- 
kowy przychód pochodzą z Centralnego 
Funduszu Remontowego (CFR), którego stan 
środków na koniec ubiegłego roku przekra- 
czał 31 mln zł.

  Niestety w ostatnich latach z roku na rok 
oprocentowanie lokat ulega obniżeniu, cze- 
go doświadcza każdy posiadacz oszczędno- 
ści w banku. W przypadku „Energetyki” w 
2013 r. uzyskane oprocentowanie wyniosło 
4,97 proc. w skali roku, w 2014 r. już 3,25 
proc. natomiast w 2015 r. zmalało do 2,6 
proc. W bieżącym roku jest jeszcze niższe             
i waha się między 1,8 a 2,5 procent. Na tle od- 
setek oferowanych przeciętnemu ciułaczo- 
wi, to i tak sporo, gdyż obecnie w banku 
rzadko możemy liczyć na 1 procent w skali 
roku. Dysponująca większymi kwotami spół- 
dzielnia ma jednak mocniejszą kartę przetar- 
gową.
    Drugi element wpływający na uzyskiwanie 
dochodów to najem lokali w budynku Zwie- 
rzyniecka 8A i Zwierzyniecka 8 oraz wynajmo- 
wanie powierzchni gruntu tej nieruchomości. 
Na całościowy wynik składają się jeszcze do- 
chody z opłat wnoszonych ze sprzedaży spe- 
cyfikacji przetargowych oraz wpłaty za rekla- 
my zamieszczane w gazecie M6. 
   Uzyskane przez biuro Zarządu pieniądze 
składają  się na nadwyżkę bilansową i są co 
roku dzielone pomiędzy osiedla podczas Wal- 
nego Zgromadzenia Członków.
  Trudno w najbliższym czasie liczyć na dia- 
metralną zmianę w zakresie oprocentowania 

oszczędności trzymanych na kontach. Dzia- 
łania banków zmierzają raczej w stronę dal- 
szych obniżek dla lokat (i jednocześnie pod- 
noszenia kosztów związanych z usługami 
bankowymi). Narodowy Bank Polski  progno- 
zuje, że na początku 2017 roku panująca           
w Polsce deflacja zmienić się może w mini- 
malną inflację i ceny zaczną rosnąć. Byłoby to 
jednym z elementów umożliwiających Radzie 
Polityki Pieniężnej podniesienie stóp procen- 
towych w ślad za którymi wzrosłoby opro- 
centowanie oszczędności.  I spółdzielni,                 
i mieszkańców.

M.I
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   Rada Nadzorcza przyjęła informację Zarządu o wykonaniu zadań 
gospodarczych po trzech kwartałach 2016 roku, zapoznała się z opi- 
nią prawną na temat możliwości prowadzenia inwestycji wspólnie z in- 
nymi podmiotami, a także wprowadziła zmianę do regulaminu rozli- 
czania kosztów. Duże emocje wywołała dyskusja o niedoborze na 
osiedlu Stegny Południe. 
    W wyniku uchwał Rady Nadzorczej ogółem z rejestru członków ubyło 
35 osób. Rada przegłosowała wykluczenie trzech osób z powodu nie- 
regulowania opłat za mieszkanie - ich łączne zaległości wynoszą 67 
tys. zł. Oprócz tego wykreślono 13 osób, które sprzedały mieszkanie 
w zasobach „Energetyki” i nie posiadając nieruchomości w spółdzielni 
nie mogą dalej pozostawać w jej strukturach. Na wniosek Zarządu wy- 
kreślono także 19 członków oczekujących konsekwentnie niezain- 
teresowanych nabyciem mieszkania w nowych inwestycjach prowa- 
dzonych przez „Energetykę”. Wykreślone osoby odmawiały uzyskania 
tytułu prawnego do lokalu w dwóch inwestycjach zrealizowanych na 
Stegnach Południe przy ulicach Egejskiej i św. Bonifacego, jak i w ak- 
tualnie powstającym budynku na  Sielcach. 
  Rada zapoznała się z ekspertyzą prawną dotyczącą możliwości 
uczestnictwa „Energetyki” w inwestycjach prowadzonych wspólnie        
z podmiotami zewnętrznymi (szczegóły poniżej). 
   Członkowie Rady dokonali także zmiany w Regulaminie rozliczania 
kosztów eksploatacji i utrzymania nieruchomości, dostaw mediów         
i usług komunalnych. Nowelizacja jest następstwem zmiany podziału 
kosztów utrzymania zbiornika wodnego na Stegnach Południe pow- 
stałego jako zbiornik retencyjny dla nowych budynków przy ul. Egej- 
skiej, a obecnie pełniącego także funkcję rekreacyjną. Po zmianie 
koszty obsługi obiektów ogólnoosiedlowych, pełniących zarówno funk- 

cje dla budynku jak i osiedla, w części związanej z obsługą danej nie- 
ruchomości ponoszone będą przez jej mieszkańców, zaś pozostałe 
zaliczone zostaną  jako koszty ogólnoosiedlowe.
   Na listopadowym posiedzeniu pozytywnie rozpatrzono siedem wnios- 
ków o pożyczki z Centralnego Funduszu Remontowego - łączna kwo- 
ta udzielonego wsparcia wyniosła ponad 1,6 mln zł. Członkowie Rady 
przedyskutowali także możliwości udziału Rady Nadzorczej w toczą- 
cej się w spółdzielni lustracji pełnej działalności za okres 2013-2015. 
   Na grudniowe plenum przesunięto podjęcie uchwały o nabyciu od 
urzędu miasta niewielkiego terenu - 20 mkw przy ulicy Portofino na 
Stegnach Południe. Jest to wolna od roszczeń część działki o nieure- 
gulowanym stanie prawnym gruntu. Zakup ma na celu przyspieszyć 
proces regulacji stanu prawnego terenu. 
    Na koniec posiedzenia - w sprawach wniesionych - blisko godzinę 
trwała aktywna dyskusja z udziałem członków Zarządu i Rady Nadzor- 
czej nad sprawą niedoboru na Stegnach Południe. Po trzech kwarta- 
łach bieżącego roku osiedle ma niedobór w obszarze gospodarki za- 
sobami mieszkaniowymi w wysokości 286 tys. zł, przy -1,083 tys. zł 
na początku tego roku. Problemem jest niepokrycie kosztów utrzyma- 
nia nieruchomości przychodami z opłat od mieszkańców - w 2015 
roku wyższe koszty utrzymania niż pobrane od mieszkańców opłaty 
dotyczyły 46 nieruchomości. Wprowadzony program naprawczy prze- 
widuje dostosowanie opłat w tych nieruchomościach i stopniowe zni- 
welowanie niedoboru, do 2018 roku. Obecnie, na koniec trzeciego 
kwartału, niedobór utrzymywał się w przypadku  25 nieruchomości  
(w 8 z nich uległ powiększeniu).
   Ostatnie w tym roku posiedzenie Rady Nadzorczej odbyło się 20 
grudnia,  już po oddaniu M6 do druku.

M6.

GORĄCE POSIEDZENIE RADY NADZORCZEJ W LISTOPADZIE

   Na tak postawione pytanie miała odpowiedzieć opinia prawna zamó- 
wiona przez MSM „Energetyka” w kancelarii prawnej Waraksa i Partne- 
rzy. Ekspertyza na temat „możliwych teoretycznych wariantów uczest- 
nictwa spółdzielni mieszkaniowych w inwestycjach budowlanych reali- 

zowanych wespół z innymi podmiotami” została przedstawiona na plenum Rady Nadzorczej w listopadzie. Celem przygotowania opinii było roz- 
poznanie możliwych na gruncie prawa ewentualnych działań w sprawie np. inwestycji w pawilony usługowe czy garaże na gruntach w posiadaniu 
MSM „Energetyka”. 
   Konkluzją kilkunastostronicowej opinii jest stwierdzenie, że „spółdzielnia może realizować inwestycje wspólnie z innymi podmiotami, gdyż        
w statucie MSM „Energetyka” istnieją odpowiednie i kompletne zapisy zezwalające na podejmowanie tego typu działalności gospodarczej. Dział- 
alność taka wiąże się jednak z szeregiem ograniczeń prawnych, które powodują, że wspólna realizacja przedsięwzięć budowlanych przez spół- 
dzielnie mieszkaniowe i podmioty  ’niespółdzielcze’ ogranicza się wyłącznie do realizacji inwestycji stricte deweloperskich - tj. nastawionych na 
zysk i wyjętych spod reżimu ustaw spółdzielczych” - czytamy w opinii. 
  Oczywiście spółdzielnia przed przystąpieniem do takiej inwestycji musiałaby w pierwszej kolejności pozyskać zgody właściwych organów statu- 
towych (działania inwestycyjne - zgodnie ze statutem - mogą być wykonywane tylko za zgodą właściwego zebrania osiedlowego na podstawie 
uchwały WZCz). Rekomendowane formy działalności w tym zakresie to spółki kapitałowe lub osobowe, np. spółka jawna, spółka komandytowa. 
   Zdaniem prawników realizacja inwestycji w trybie „spółdzielczym” jest teoretycznie możliwa z punktu widzenia przepisów, ale trudna do reali- 
zacji we współpracy z innym podmiotem. Zasadniczo inwestycja taka nie mogłaby być bowiem nastawiona na zysk, a stroną umów na sprzedaż 
lokali (czy to mieszkalnych, usługowych, czy miejsc parkingowych) musi być spółdzielnia. W świetle tych zasad nie wydaje się możliwe znalezie- 
nie partnera - podmiotu komercyjnego kierującego się chęcią zysku, który podjąłby współpracę na takich warunkach.

M.I.

NAGRODA DR JAJSZCZYKA OD ZWIĄZKU REWIZYJNEGO
    „Energetyka” została laureatem I Ogólnopolskiego Konkursu Spółdzielni Mieszkaniowych im. dr Ryszarda 
Jajszczyka organizowanego przez Związek Rewizyjny Spółdzielni Mieszkaniowych RP.  Spółdzielnię wyróżnio- 
no „za wybitne osiągnięcia w prowadzonej działalności i propagowanie pozytywnego wizerunku spółdziel- 
czości mieszkaniowej”. 
   Konkurs ma na celu uhonorowanie spółdzielni mieszkaniowych, które w sposób istotny i pozytywny wy- 
różniają się w swojej działalności prowadzonej na rzecz członków spółdzielni. Zadaniem konkursu jest popu- 
laryzacja godnych naśladowania osiągnięć i pokazywanie spółdzielni jako liczących się uczestników życia spo- 
łeczno-gospodarczego. Dr Ryszard Jajszczyk był wybitnym ekspertem od spółdzielczości i orędownikiem 
spółdzielczości, z którą związany był całe swoje życie zawodowe. To także pierwszy dyrektor Związku Rewi- 
zyjnego Spółdzielni Mieszkaniowych RP (1992 – 2010). Zmarł w 2011 roku.

Czy spółdzielnia może inwestować 
wspólnie z innymi podmiotami?
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Lustratorzy w spółdzielni
    W „Energetyce” trwa lustracja pełna za lata 2013-2015. Prowadzą- 
cy ją lustratorzy ze Związku Rewizyjnego Spółdzielni Mieszkanio- 
wych RP analizują dokumenty w biurze Zarządu jak i w poszcze- 
gólnych administracjach osiedli. Obecnie trwają działania kontrol- 
ne w zakresie funkcjonowania spółdzielni z punktu widzenia for- 
malno-prawnego i samorządowego. Gromadzone są materiały źród- 
łowe i przygotowywane zestawienia związane z eksploatacją, spra- 
wami członkowskimi i finansowymi. Całe badanie powinno się za- 
kończyć w lutym przyszłego roku, tak aby wyniki mogły zostać 
przedstawione na zebraniach osiedlowych.
   Lustracja to rodzaj audytu przeprowadzanego przez powołany do 
tego Związek Rewizyjny Spółdzielni Mieszkaniowych RP. Ma na celu 
określenie, czy spółdzielnia sprawnie funkcjonuje.  Badanie polega 
na sprawdzeniu, czy organizacja działa legalnie, tj. przestrzega 
przepisów prawa, postanowień statutu, uchwał i regulaminów 
organów statutowych oraz zawartych umów. Objęta audytem jest 
organizacja „Energetyki”, prowadzone w tym czasie inwestycje, 
stan prawny gruntów, sprawy członkowskie, a także polityka remon- 
towa i finansowa. 
   Ostatnia lustracja pełna miała miejsce w 2013 roku i dotyczyła lat 
2009-2012. Oprócz tego przeprowadzane były lustracje problemo- 
we, np. w grudniu 2014 roku w zakresie prowadzonych inwestycji. 
W tym roku odbyła się lustracja ewidencji kosztów na osiedlu Stegny 
Południe w związku z odnotowanym niedoborem. Wykazała ona, że 
ewidencjonowanie kosztów i prowadzenie rachunkowości było pra- 
widłowe, zaś przyczyną niedoboru jest nieuwzględnienie w planie 
na 2015 rok niepokrycia kosztów przychodami z opłat za rok 
poprzedni. W rezultacie opłaty dla mieszkańców ustalono na zbyt 
niskim poziomie.

Wybrano audytora sprawozdania 
finansowego
    Audyt sprawozdania za rok 2016 zostanie przeprowadzony przez 
firmę TAKSA-AB z Warszawy. W przeprowadzonym przetargu spół- 
ka ta złożyła najkorzystniejszą ofertę - koszt badania sprawozdania 
przez biegłych rewidentów wyceniła na 30 tys. zł netto. Wyniki 
przetargu zostały zaakceptowane przez Radę Nadzorczą. Zgodnie 
z obowiązującymi przepisami spółdzielnia jest zobowiązana do 
przeprowadzenia badania każdego rocznego sprawozdania finan- 
sowego.

   Zarząd przedstawił informację o wykonaniu zadań gospodarczych 
spółdzielni za trzy kwartały 2016 roku. Koszty ogółem w tym okresie 
wyniosły 94,84 mln zł, a przychody 103,88 mln zł. Na dzień 30 
września wynik finansowy brutto wyniósł 9,04 mln zł, z czego 2,3 
mln zł to wynik gospodarki zasobami mieszkaniowymi (na cały rok 
2016 planowany jest niedobór w wysokości 618 tys. zł), a 6,74 mln zł 

z pozostałej działalności gospodarczej. Od wyniku brutto osiągniętego na koniec roku spółdzielnia będzie musiała zapłacić podatek dochodo- 
wy. Planowana kwota do zapłaty za cały rok to 1,99 mln zł. 
   Plan remontów na koniec września został zrealizowany w 67 procentach, co oznacza, że wykonano prace o wartości dwóch trzecich kwoty za- 
planowanej na ten okres (plan: 25,69 mln zł, wykonanie: 17,27 mln zł). Jako przyczyny takiego stanu rzeczy wymieniane są przedłużające się 
uzgodnienia prac z mieszkańcami, wydłużone procesy decyzyjne odnośnie rozwiązań technicznych, a także problemy powodowane zbyt małą 
liczbą ofert w przetargach. Przewidziane nakłady na remonty w całym roku 2016 przekraczają 33 mln zł. 
   Koszty poniesione na konserwację w okresie styczeń-wrzesień wyniosły 4,82 mln zł - 72,6 procent przewidzianych na cały rok. Z kolei stan 
Centralnego Funduszu Remontowego wynosił w tym okresie 38,44 mln zł. Wolne środki to 33,82 mln zł. 
   Na dotychczasowym poziomie utrzymuje się zadłużenie w opłatach za lokale, które wyniosło 6,59 mln zł, co stanowi 4,8 procent wymiaru 
opłat. To dokładnie tyle samo ile odnotowano na koniec 2015 roku. W ciągu trzech minionych kwartałów wyznaczonych zostało 17 licytacji 
mieszkań (finalnie do skutku doszło 7), kolejne 13 postępowań zostało umorzonych ze względu na spłatę zadłużenia. W wyniku wszystkich 
działań zmierzających do odzyskania należności, „Energetyka” odzyskała od początku roku 660 tys. zł.  

Zmiany w Kolegium M6
  Nowych przedstawicieli delegowały osiedla Sadyba i Stegny Rożek, 
zmienił się także przedstawiciel Rady Nadzorczej. 
  Sadybę reprezentować będzie przewodniczący rady osiedla Stani- 
sław Jakubowski, a Stegny Rożek Maria Czapiewska. Z ramienia 
Rady Nadzorczej w Kolegium pojawił się Jan Chodorowski ze Ste- 
gien Północ, który w latach 2012-2015 był już w Kolegium jako 
przedstawiciel osiedla. Cztery osiedla utrzymały swoich dotychcza- 
sowych reprezentantów w Kolegium. To Jakub Zieliński - Stegny 
Południe, Marek Mikowski - Sielce, Tadeusz Mizerski - Bernardyńska 
oraz delegowana przez Idzikowskiego Renata Kołodziej będąca 
zarazem przewodniczącą Kolegium.
   Rada Nadzorcza zaakceptowała skład Kolegium podczas plenar- 
nego posiedzenia. Kandydat rekomendowany przez radę osiedla 
Stegny Północ nie zyskał akceptacji Rady w głosowaniu.

Reklama

red.

opr. red.
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Pięć pytań do:  Marii Domań- 
skiej, przewodniczącej rady 
osiedla Sielce.

M6: Nowe boisko otwarte 
kilka miesięcy temu, dosko- 
nała mobilizacja mieszkań- 
ców wokół protestu w spra- 
wie pasów przez ul. Czernia- 
kowską. Teraz jednak przed 
Sielcami spore wyzwanie 
przebudowy osiedlowych 
ulic i chodników i związane        
z tym problemy.

- To bardzo duże przedsięwzię- 
cie, prace wstępnie wyceniono 

na 3,5 mln zł, z czego 2,5 mln zł mamy zabezpieczone w formie po- 
życzki z Centralnego Funduszu Remontowego. Modernizacja wiąże 
się z dużymi zmianami w komunikacji na osiedlu. Połączenie z ulicą 
Czerniakowską mamy tylko jedno, przy budynku Czerniakowska 18. 
Jak zaczną się prace i zostanie ono zamknięte, to spora część miesz- 
kańców będzie miała duży kłopot z wyjazdem do pracy. Jest kilka 
miejsc, które mogłyby zostać użyte jako tymczasowe wjazdy, ale 
przebiegają one blisko budynków i ich mieszkańcy nie zgadzają się na 
takie rozwiązanie, nawet na czasową zmianę organizacji ruchu. 
    Od strony północnej sytuacja nie wygląda lepiej. Pewne utrudnienia 
powoduje budowany przez „Energetykę” budynek, a miasto planuje 
tzw. Czerniakowską-bis. Z informacji które spłynęły z Zarządu Dróg 
Miejskich do spółdzielni wynika, że prace mają ruszyć w połowie 
2017 roku i będą podzielone na cztery etapy.
M6: W przeciwieństwie do Czerniakowskiej-bis, remont ulic            
osiedlowych spółdzielnia musi sfinansować samodzielnie.           
Jaki jest status planowanych prac?
- Projekt dla części od Czerniakowskiej 18 do 42 już jest gotowy i cze- 
kamy na zgodę ZDM, żeby móc ogłosić przetarg. Prowadzimy też 
rozmowy z innymi podmiotami, które korzystać będą z nowych ulic           
- to spółdzielnie „Siekierki” i „Wolicka”, pobliskie ogródki działkowe. 
Chcemy, aby partycypowały one w kosztach modernizacji ulic z któ- 
rych korzystają ich mieszkańcy. Jeśli wszystko pójdzie zgodnie z pla- 
nem jest szansa, że całość uda się zrobić w ciągu roku. Każde wydłu- 
żenie to uciążliwość dla mieszkańców. Mam nadzieję, że po remoncie 

odczujemy pewną ulgę  jeśli chodzi o poruszanie się po tej części 
osiedla. Problemy komunikacyjne zaczęły się od budowy ścieżki ro- 
werowej wzdłuż Czerniakowskiej w wyniku czego zniknęło około 170 
miejsc parkingowych. Kolejne zabrała nowa inwestycja spółdzielni. 
Dlatego częścią modernizacji ulic jest zwiększenie liczby miejsc 
parkingowych, jeśli wszystko pójdzie zgodnie z planem to pojawi się 
około 50 dodatkowych. 
M6: Nie wszystkim jednak te plany się podobają.
- Pięć rad domów złożyło do Zarządu i przewodniczącego Rady Nad- 
zorczej pismo w którym krytycznie odnoszą się do działań remonto- 
wych osiedla i formułują nawet pewne groźby pod adresem osiedla        
i całej spółdzielni. Rada osiedla planuje spotkanie z tymi radami do- 
mów, by spróbować wyjaśnić sporne kwestie. Spotkania  - także z po- 
zostałymi radami domów  naszego osiedla -  odbędziemy w styczniu. 
M6: Czy jest szansa, żeby powstał dojazd do osiedla od strony 
terenów ZUS i CIOP, który nieco „udrożniłby” osiedle?
- Możliwość wyjazdu i wjazdu z osiedla od strony Trasy Siekierkow- 
skiej byłaby dużym ułatwieniem. Niestety taki przejazd musiałby 
przechodzić przez tereny prywatne, przez działkę CIOP, co bardzo 
utrudnia szanse na powstanie takiej ulicy. Na przykład jeden z miesz- 
kańców złożył w ramach budżetu obywatelskiego projekt wytyczenia 
ścieżki rowerowej na tym odcinku i pomysł został odrzucony na 
etapie formalnym ze względu na kwestie własności gruntów.
M6: A czy Sielce będą zainteresowane nabyciem lokali                    
usługowych w powstającym budynku?
- Osiedle musi podjąć decyzję, jak sfinansować nabycie lokali usługo- 
wych i czy jest możliwe wzięcie kolejnej pożyczki z CFR, która spła- 
cana byłaby z czynszów od najemców. To siedem lokali, łącznie 500 
mkw. Właśnie wzięliśmy 2,5 mln zł pożyczki z CFR na wspomnianą 
wcześniej modernizację ulic i chodników. Dodatkowo musimy brać 
pod uwagę kolejny budynek na rogu Czerniakowskiej i Nehru i fakt,  
że w nim też będą lokale usługowe - projekt przewiduje m.in. jeden         
o większej powierzchni np. pod supermarket. Być może będzie to 
kwestia wyboru między tymi budynkami. Na dziś jest sporo niewia- 
domych:  jaki charakter będzie miał dojazd po powstaniu  Czernia- 
kowskiej-bis, czy uda się wynająć wszystkie lokale, jakie ceny będą 
skłonni płacić najemcy, itp. 

Maria Domańska jest przewodniczącą rady osiedla Sielce od 2014 
roku. W radzie osiedla działa ponad 16 lat. Na Sielcach mieszka od 
1970 roku.

Sielce z ograniczonym dostępem?

    Do 23 stycznia można zgłaszać projekty w ramach przyszłorocznej edycji budżetu obywatelskiego. To już czwarta edycja, tym razem warsza- 
wiacy zdecydują o wydaniu 61 mln zł, z tego dla części Mokotowa w której położone są osiedla „Energetyki” zarezerwowane jest 2 mln zł - blisko 
jedna trzecia całego budżetu dla dzielnicy. Jak każdego roku zmieniły się nieco zasady programu. Najistotniejszą z punktu widzenia mieszkań- 
ców jest zmiana granic rejonów. Z rejonu 8 dotychczas obejmującego Stegny i Sadybę „wykrojono” tzw. starą Sadybę - obecnie będącą częścią 
rejonu 9 z Siekierkami. To o tyle ważne, że stara Sadyba wyjątkowo skutecznie konkurowała z osiedlami „Energetyki” o pieniądze. Nowy rejon 8 
obejmuje praktycznie wyłącznie tereny spółdzielni: całe Stegny, Sadybę oraz Idzikowskiego. Wraz ze starą Sadybą przesunięto tereny osiedla 
Bernardyńska, co  też należy uznać za korzystny krok. gdyż osiedle nie musi konkurować z dużymi osiedlami. 
   Na Stegnach właśnie zawiązało się stowarzyszenie „Nasze Podwórko”, którego celem jest uzyskanie dla całych Stegien jak największych środ- 
ków z budżetu obywatelskiego. Inicjatorem jest Magdalena Tyszka, aktywnie włączyli się także Małgorzata Foryszewska, zastępca kierownika 
AO Stegny Północ, czy Michał Litewski, społecznik i członek rady osiedla Stegny Południe (kontakt dla zainteresowanych: denar@gazeta.pl).
   W obecnej edycji wprowadzono ponadto próg 10 procent, co oznacza, że realizowane będę tylko te propozycje, które w trakcie głosowania 
uzyskają przynajmniej 10 procent głosów ważnych oddanych w danym obszarze. W konsekwencji nie mogą liczyć na finansowanie niewielkie 
inicjatywy, które załapywały się za listę zwycięzców, gdy zostawały do wykorzystania niewielkie kwoty. Wydłużony zostanie także czas na odda- 
nie głosu na projekty - będzie to od 14 do 30 czerwca.
   Z budżetu obywatelskiego na terenach osiedli „Energetyki” sfinansowane zostały, lub zostaną, gdyż realizacja zakończonej w lipcu tegorocz- 
nej edycji przewidziana jest na 2017 rok, potrzebne i ciekawe projekty. Dzięki temu powstała np. sala multimedialna dla seniorów i dzieci przy 
Czarnomorskiej 3, miejsca parkingowe przy Czarnomorskiej, czy otwarty niedawno plac zabaw dla psów, pojawiło się też wiele nowych drzew. 
Sporo - od remontów po przybory - zyskały placówki edukacyjne na Stegnach, Sadybie i Sielcach, zwycięskie projekty składał OEK „Sadyba”.

Budżet obywatelski 2017 - Sadyba i Stegny powalczą między sobą

Maria Domańska podczas 
uroczyste go otwarcia boiska na 
Sielcach, lipiec 2016
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Zdarza się  jeszcze Państwu 
odwiedzać Stegny?
Ludwika Wujec: Rzadko. Od 2000 roku 
mieszkamy na Kabatach. Nasze miesz- 
kanie przy ul. Neseberskiej sprzedali- 
śmy koleżance, którą  czasem odwie- 
dzaliśmy. To bardzo dziwne przycho- 
dzić do byłego swojego mieszkania, 
patrzeć jak się zmieniło. Czasem wpa- 
damy też do naszej przyjaciółki Teresy 
Ogrodzińskiej z ul. Neseberskiej. 
A jak Państwo znaleźli się na 
Neseberskiej?
Henryk Wujec: Wprowadziliśmy się tam 
w styczniu 1976 roku. Takie były czasy, 
że jak wprowadzałem się do mieszka- 
nia, które dostawałem od spółdzielni, 
to od razu pisałem podanie o zamianę 
na większe, bo wiadomo, że czekało się 
latami. Przed Stegnami mieszkaliśmy przy 
ul. Maklakiewicza - 2 pokoiki ze ślepą kuch- 
nią. Należeliśmy wtedy do spółdzielni „Poli- 
technika”. Po licznych pismach i wizytach w 
spółdzielni udało się przenieść do „Energe- 
tyki”. Żona była nauczycielką, więc przysłu- 
giwał nam jeden pokój więcej i mogliśmy za- 
mieszkać na  aż 69 mkw.
Czyli nawet na dzisiejsze standardy dość 
duże mieszkanie, nie mówiąc o latach 
70-tych. I zupełnie nowe osiedle. 
Podobało się?
H.W: Musieliśmy je trochę przerobić. Znaczy 
generalnie było wykończone, ale w sposób 
specyficzny. Ściany były betonowe, a na nich 
została przyklejona papierowa tapeta i to           
w kolorze, że w więzieniach takich nie widzia- 
łem - stalowa w kraty, do tego zielony lenteks 
w białe cętki na podłodze. Okropne z osobna 
i łącznie, bo to się niesamowicie gryzło. Poza 
tym nie nadawało się do czyszczenia, bo jak 
się wyszorowało w jednym miejscu to zmie- 
niało kolor. Kuchnia z kolei była zupełnie nie- 
ustawna i by zmieścić cokolwiek trzeba było 
przestawić zlew. Na szczęście wtedy z pomo- 
cą przychodzili robotnicy, którzy wiedzieli 
już, że prawie każdy lokator będzie zmieniał, 
bo inaczej się nie da. Mieli gotowe zestawy         
i za niewielką opłatą przerabiali kuchnię. Wy- 
glądało to  jakby niedopasowanie z góry było 
zaplanowane. To oczywiście nie wina budow- 
lańców, ale projektantów.
  Blok miał szereg rozwiązań, które w czasach 
późniejszych okazały się bardzo pomocne. 
Na przykład było przejście w piwnicy przez 
całą długość budynku. Można było wejść jed- 
ną klatką, a wyjść dowolną inną - bo prze- 
cież nie było żadnych domofonów. Były też 
zakamarki, gdzie można było trzymać różne 
rzeczy poza kontrolą. Na przykład takie 
schowki pod schodami, dziś powiedzielibyś- 
my wózkarnia. Trzymałem tam książki, czy 
bibułę. Raz przyszedł nawet sąsiad i mówi, 

że niech te paczki już tam sobie leżą, ale mo- 
że lepiej nie podpisywać ich „Henryk Wujec”.
Można powiedzieć, że efektywnie zagos- 
podarowaliście Państwo przestrzeń.
L.W: W KOR było to jedno z trzech dużych 
mieszkań, obok Kuroniów i Romaszewskich, 
dlatego stało się naturalnym miejscem na 
spotkania. Jeden pokój był syna, salon w któ- 
rym spaliśmy liczył całe 17 mkw., w małym 
pokoiku mieszkała Joasia Szczęsna [wów- 
czas redaktorka pisma „Biuletyn Informacyj- 
ny KOR” - red.], która pochodziła z Łodzi i nie 
mogłaby pracować w Warszawie bez meldun- 
ku. Zatrudniliśmy ją jako fikcyjną pomoc do- 
mową i zameldowaliśmy. W czwartym pokoju 
często nocowali różni przyjezdni albo kole- 
dzy w potrzebie.
   Poza tym w mieszkaniu było bardzo duże 
natężenie redaktorów gazet. Ja i mąż byliśmy 
redaktorami „Robotnika”. Obok w pokoju Jo- 
asia redagowała „Biuletyn” i u niej w tej malut- 
kiej, sześciometrowej klitce odbywały się ze- 
brania redakcji. Nasz syn Paweł w tych warun- 
kach chyba musiał uznać, że robienie gazety 
jest elementem stałym życia każdego czło- 
wieka i też sobie robił swoją gazetkę. 
Ciągłe wizyty innych działaczy opozycji, 
spotkania w sprawie wydawanych tytułów 
podziemnych, niespodziewane rewizje             
i przeszukania. Jedna z sąsiadek wspomi- 
na nawet, że przez rok obok waszych 
drzwi stała beczka po smole. Chyba nie 
byliście Państwo łatwymi sąsiadami?
L.W: Z pewnością byliśmy barwnymi lokatora- 
mi. O każdej porze dnia każdy mógł przyjść 
do każdego. Jak były imprezy, to nie za za-  
proszeniami. Dzikie tłumy się przewalały.          
A ta beczka to stała w piwnicy i w ogóle nie 
była nasza. 
H.W: Kłopotliwymi sąsiadami też trochę byli- 
śmy. Ale bardzo dbaliśmy by był porządek, że- 
by nie dawać pretekstu do sformułowania za- 
rzutu przeciwko nam. I słusznie to robiliśmy. 

Ale i tak na przykład w moich aktach 
jest opinia dozorcy, która nie ma nic 
wspólnego z faktami.  
  Miałem na balkonie linę na wszelki 
wypadek. Balkon, choć malutki był bar- 
dzo przydatny. Jak było walenie do 
drzwi, to wtedy przede wszystkim trze- 
ba było ratować cenne rzeczy - ulotki, 
bibułę, książki. Staraliśmy się nie trzy- 
mać takich rzeczy w domu, ale jak jed- 
nak coś miałem, to przed rewizją szyb- 
ko przerzucałem na balkon sąsiada. 
Raz mi pękła torba przy przerzucaniu     
i wszystko się rozsypało. Sąsiad z parte- 
ru pozbierał i przyniósł. 
L.W:  Jak Heniek pierwszy raz przerzucił 
torbę na balkon sąsiada tuż przed re- 
wizją, to myśmy ich jeszcze w ogóle nie 
znali. Ale jak po przeszukaniu zapuka- 

liśmy do nich po rzeczy, to okazało się to po- 
czątkiem naszej długoletniej znajomości.
Szybko stali się Państwo znani na 
osiedlu…
H.W: Jak przyjeżdżała milicja albo SB, to są- 
siedzi wiedzieli do kogo. Ale też nasz adres 
Neseberska 3/48 był powszechnie znany - za- 
mieszczaliśmy go w „Robotniku” wraz z ad- 
resami innych działaczy KOR w pozostałych 
miastach. Każdy, kto potrzebował pomocy 
wiedział, gdzie może się udać. Ludzie byli ge- 
neralnie przychylni. Na przykład jeden sąsiad 
z Neseberskiej 1 przyszedł i powiedział, że 
jak trzeba to pomoże. Wiedział gdzie przyjść, 
bo usłyszał adres w  Wolnej Europie.
L.W:  Jeśli mówisz o Franku, to on był z nasze- 
go bloku.
H.W: Nie, sto procent Neseberska 1.
L. W: Od nas, ale nie kłóćmy się o to.
I nikt nigdy na Was nie doniósł?
H.W: Gdy w 1979 roku przyjeżdżał do Polski 
papież Jan Paweł II, milicja z moim zdjęciem 
przeszła przez wszystkie mieszkania na Ne- 
seberskiej 1 i 3 pytając, czy taki osobnik się 
nie kontaktował, i czy czegoś nielegalnego 
nie trzyma w piwnicy. Nikt nic nie powiedział. 
Co więcej, po tym zgłosili się kolejni sąsiedzi 
z propozycją, że jak trzeba coś schować, to 
oni chętnie udostępnią swoje piwnice. 
Czyli nie bez powodu na Stegny mówiono 
wówczas „Korówek”?
L.W: W okolicy mieszkało dużo znajomych      
z opozycji, sporo osób przeprowadziło się          
z naszego osiedla w „Politechnice”. Więc byli   
i znajomi, i znajome twarze. Na Burgaskiej 
mieszkał Andrzej Celiński, bezpośrednio 
pod nim nasi przyjaciele z fizyki, na Neseber- 
skiej Teresa Ogrodzińska, w mieszkaniu któ- 
rej organizowaliśmy czasem spotkania i trzy- 
maliśmy bibułę. 
  Pamiętam taką historię. Początek stanu wo- 
jennego, nocą chodzili i wygarniali z miesz- 
kań. Przyszli też po Andrzeja Celińskiego.

„Warszawskie Stegny. Duże osiedle bloków z płyty. Przed laty 
na tę okolicę mówiono Korówek, tak wielu mieszkało tu dzia- 
łaczy opozycji, szczególnie członków i współpracowników 
KOR i KSS KOR. Na przełomie lat 70. i 80. ich dom był znany        
w całej Polsce. Ludzie, którzy tam gościli, mówią: były tylko 
dwa takie domy, ten i Kuroniów”.
Newsweek, Dwa światy Henryka Wujca, 6.czerwiec 2011.
Na zdjęciu Ludwika i Henryk Wujec.

ROZMOWA Z LUDWIKĄ I HENRYKIEM WUJEC, PRZEZ 25 LAT MIESZKAŃCAMI STEGIEN

OPOZYCJONIŚCI Z NESEBERSKIEJ
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On wyszedł na balkon i w krzyk, że 
zamykają „Solidarność”. Szybko zbieg- 
li się sąsiedzi - co ciekawe praktycznie 
same kobiety. I dwie sąsiadki się zmó- 
wiły, że przecież tu jest jeszcze jedno 
mieszkanie solidarnościowe, do które- 
go na pewno przyjdą i trzeba biec po 
pomoc do hoteli robotniczych przy 
Mangalii. Niestety był weekend i więk- 
szość robotników się rozjechała do do- 
mów, ale mała grupka się zorganizo- 
wała i przyszli pod nasze mieszkanie. 
U nas pod drzwiami była już ekipa z ło- 
mem i chcieli wejść. W środku jednak 
nie było nikogo, bo Henryk był na wy- 
brzeżu na posiedzeniu Komisji Krajo- 
wej Solidarności, a ja - ponieważ w 
mieszkaniu było wtedy piekielnie zim- 
no - zawiozłam syna do mojej mamy 
do Śródmieścia. Sama zaś byłam w re- 
dakcji Agencji Solidarność w Regionie, 
na Mokotowskiej. 
   I sąsiedzi wspólnie z budowlańcami       
z hoteli naciskali milicję, by nie roz- 
walać niepotrzebnie drzwi skoro widać, 
że nikogo nie ma. Jak rozwalą to jedy- 
ne co osiągną, to że mogą nam miesz- 
kanie okraść i zdemolować. I przeko- 
nali. Tak więc sąsiedzi uratowali nam 
mieszkanie od demolki.
Czy przez te 25 lat na Stegnach 
angażowali się Państwo w życie 
spółdzielni?
L.W: My z mężem byliśmy pochłonięci 
innymi sprawami. A ja jeśli nie mogę 
się zaangażować w coś na sto procent, 
to uznaję, że szkoda mojego czasu. By- 
łam na zebraniu mieszkańców może     
z dwa razy, ale uznałam, że w takim 
molochu sama nie jestem w stanie nic 
zdziałać.
  Ale podziwiałam innych mieszkań- 
ców, którym chciało się działać. Już na 
samym początku sąsiedzi skrzyknęli 
się, by coś   zrobić   z terenami wokół 
bloków, żeby okolica bardziej się nada- 
wała do życia. Szczególnie jedna z są- 
siadek miała do tego niesamowity 
dryg. Urządziła przepiękne ścieżki, 
wypielęgnowała zieleń - wyglądało to 
naprawdę świetnie.
   Pamiętam też, że w stanie wojennym 
wspólnie z Teresą Ogrodzińską, jesz- 
cze jedną koleżanką i grupką naszych 
dzieci zrobiliśmy jasełka. Wykonali- 
śmy kukiełki, szopkę okleiliśmy pa- 
pierkami od cukierków i urządziliśmy 
kilka przedstawień dla dzieci sąsia- 
dów, nawet jeden występ był w jakiejś 
świetlicy. 
Dziękujemy za rozmowę.
L.W: [już po wyjściu Henryka] Panowie, 
ale ten sąsiad, co Heniek twierdzi, że 
był z Neseberskiej 1, to na pewno 
mieszkał  w naszym bloku... .

Rozmawiali Mariusz Ilnicki                                 
i  Jakub Zieliński 

    Po latach bierności wobec „dzikiej reprywatyzacji” w Warszawie w ostatnich miesiącach nastąpił 
wstrząs, który przyniósł sporo zmian. Ujawnienie procederów zwrotów gruntów przez Urząd Mia- 
sta st.  Warszawy i skali przejmowania ich przez osoby specjalizujące się w skupowaniu roszczeń 
spowodowało, że o  problemach reprywatyzacyjnych w stolicy usłyszała cała Polska. 
   Czy wobec tego nadchodzą lepsze czasy także dla tych mieszkańców „Energetyki”, których 
dotyczy problem nieuregulowanego stanu prawnego gruntu? Odpowiedź na to nie jest ani prosta, 
ani jednoznaczna. Ale bardzo medialna afera to dla spółdzielni warszawskich wzbierająca fala, 
której nie można przegapić.
    Bezsprzecznie zmieniło się jedno - o nieprawidłowościach w reprywatyzacji mówi się dużo, jak 
nigdy dotąd. Temat budzi spore zainteresowanie mediów, polityków i opinii publicznej, przez co 
problemy Warszawy stały się znane w całym kraju (to ostatnie też jest istotne, gdyż trudności 
związane z dekretem Bieruta i reprywatyzacją obecnie dotyczą praktycznie wyłącznie stolicy i dla 
osób postronnych meritum  problemu często jest  niezrozumiałe). 
    Za wcześnie by ocenić pomysł powołania w Sejmie komisji weryfikacyjnej ds.reprywatyzacji.       
Z pewnością jako ciało polityczne skupi się ona na politycznych aspektach reprywatyzacji i najbar- 
dziej medialnych wątkach sprawy - zresztą jak wskazuje jej nazwa - komisja ma głównie weryfi- 
kować zasadność i legalność dokonanych już zwrotów. Mimo to z punktu widzenia spółdzielni 
(nie tylko „Energetyki”, ale wszystkich stołecznych, które borykają się z tym problemem) będzie 
to niewątpliwie szansa, którą trzeba wykorzystać. Warto dotrzeć do jej członków i przedstawić 
problem, przekazać wiedzę i materiały zgromadzone przez lata działań w tym obszarze. Bardziej 
wymierne mogą okazać się działania Prokuratorii Generalnej Skarbu Państwa, która poinformo- 
wała, że prowadzi obecnie 479 spraw reprywatyzacyjnych w których wartość nieruchomości sza- 
cowana  jest na 4,5 mld zł.
   Z drugiej strony pewne upolitycznienie tematu, który stał się jedną z płaszczyzn sporu między 
rządzącymi państwem, a rządzącymi stolicą, powoduje określone negatywne skutki. Minister- 
stwo Skarbu Państwa odmówiło władzom Warszawy przekazania środków z Funduszu Reprywa- 
tyzacji, z którego wypłacane były odszkodowania. Stolica ubiegała się o 200 mln zł. Ministerstwo 
stwierdziło, że pieniądze te są źle wykorzystywane i odmówiło. W konsekwencji trudno liczyć, że 
w 2017 roku Warszawa podejmie szerzej zakrojone regulacje gruntów. Dodatkowo do tej pory 
fundusz wspierał wyłącznie samorząd warszawski, jednak w sierpniu weszła w życie nowelizacja 
ustawy, która dała MSP prawo przyznawania dotacji także innym samorządom.
   Wskutek afery nastąpiły zmiany organizacyjne w Urzędzie Miasta. Zlikwidowano Biuro Gospo- 
darki Nieruchomościami, które do tej pory odpowiadało za kwestie reprywatyzacji. Trudno obro- 
nić tezę, że BGN działał efektywnie, jednak udało się wypracować pewną płaszczyznę kontaktów, 
choćby poprzez spotkania w ramach powołanego w 2013 roku zespołu ds. regulacji stanów praw- 
nych nieruchomości oraz wspierania i koordynowania inicjatyw spółdzielni i wspólnot mieszka- 
niowych. W spotkaniach zespołu regularnie brali udział przedstawiciele Zarządu i Rady Nadzor- 
czej i choć było to raczej forum wymiany informacji niż realnych działań, to dziś spółdzielnie nie 
mogą liczyć nawet na tyle. Po likwidacji BGN i zwolnieniu dyrektora Marcina Bajko, za reprywaty- 
zację zaczął odpowiadać nowy wiceprezydent Witold Pahl. Przedstawiciele „Energetyki” praktycz- 
nie od razu rozpoczęli próby przedstawienia sytuacji i problemów spółdzielni, jednak wiceprezy- 
dent ciągle nie odpowiedział pozytywnie na propozycję spotkania. 
   W całej sytuacji jedno pozostaje bez zmian - problemy reprywatyzacyjne spółdzielni mieszka- 
niowych i ich mieszkańców pozostają sprawami drugiej kategorii, a opinii publicznej prezento- 
wane są głównie spra- 
wy działek w cen- 
trum, reprywatyzacji 
kamienic i przejmo- 
wania roszczeń do 
terenów szkół oraz 
boisk. Fakt, że miesz- 
kania kilkudziesięciu 
tysięcy warszawian 
stoją na gruntach, co 
do których nie mają 
oni prawa, wciąż cze- 
ka na swoje pięć mi- 
nut w głównych wy- 
daniach serwisów in- 
formacyjnych.

REGULACJA GRUNTÓW NIGDY NIE BYŁA TAK NAGŁOŚNIONYM TEMATEM

AFERA REPRYWATYZACYJNA
A SPÓŁDZIELNIA

Reklama

Mariusz Ilnicki
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Jak zrobić coś z niczego, 
czyli przewodnik po życiu
    Stałam na osiedlowym placyku pełnym choinek i zastanawiałam 
się nad wyborem drzewka. Wiatr sypał w twarz zlodowaciałym 
śniegiem, ludzie zasłaniali się kapturami, szalikami. Głos kobiety 
stojącej obok, która nie mogła się zdecydować, czy woli świerk             
w doniczce, czy na stojaku, wydał mi się znajomy przez swą 
charakterystyczną chrypkę. Odwróciłam się, poznałam. Ależ to 
Baśka! Kiedy nasze dzieci były małe, wymieniałyśmy się przy nich 
dyżurami, gdy trzeba było zostać dłużej w pracy. Przyjaźń dorasta- 
jących chłopców nie wytrzymała jednak próby czasu; nasza 
znajomość  jakoś się urwała. 
    Powidok z lat 70-tych: Baśka wiotka jak trzcina, zawsze w biegu, 
nawet, gdy prowadzi za ręce dwójkę swoich dzieci.To wymagało nie 
lada ekwilibrystyki, bo pejzaż naszych Stegien w żaden sposób nie 
przypominał, jak dziś, parku. Chodziło się po wykrotach, przeska- 
kując gruz z wystającymi metalowymi prętami. I zwały śmieci. 
Kontenery pojawiły się kilka miesięcy po zasiedleniu bloków, kiedy 
góry nieczystości dochodziły już pierwszego pietra. 
    Teraz stała przede mną starsza kobieta o potężnej tuszy, wsparta 
o laskę. Poznała mnie, omiotła wzrokiem i mruknęła: - Zmieniłyśmy 
się, nie?
    Trudno zaprzeczyć. Ale gdy zaczęła się targować ze sprzedawcą 
choinek, co zakończyło się jej rezygnacją z kupna i niemal pogróż- 
ką, że tu wróci w dzień wigilijny i wtedy kupi drzewko za pół ceny, 
pomyślałam: Cała ona!  W latach „późnego Gierka” najlepiej z nasze- 
go towarzystwa matek dzieci w  wieku przedszkolnym wiedziała, 
jak sobie poradzić z tzw. niedoborami na rynku. I zdobyć potrzebny 
artykuł, albo przynajmniej  jego ersatz. 
    Przypomniałam jej to teraz, gdy się odprowadzałyśmy do naszych 
bloków. Pod wpływem wspomnień, Baśka jakby nabrała dawnego 
wigoru. W naszej rozmowie raz po raz przerywanej śmiechem, 
najczęściej powtarzały się słowa: „A pamiętasz, jak...?”
    Taki rok 1981, początek grudnia. Warszawa tonie w śniegu i bło- 
cie. Nie ma części zamiennych do pługów, ani paliwa. Na ulicach nic 
nie zapowiada świąt Bożego Narodzenia - jest brudno, ciemno, 
cicho, a ponure witryny sklepowe ledwo podświetla zazwyczaj 
jedna  żarówka. Mimo to nasze dzieci pamiętają o świętym Mikołaju 
i wyczekują na prezenty. W sklepach gołe półki, jeśli coś się na 
chwilę pokazuje, np. dresy, można nabyć tylko jedną sztukę, 

ekspedientka daje jak leci, bez pytania o rozmiar. Pojechałyśmy na 
Plac Konstytucji po te dresy. Baśka od razu przejęła kierownictwo 
kolejki. - Ludzie - krzyknęła - przy ladzie nie ma co się handryczyć, 
rozmiarami wymienimy się przed sklepem.
- A pamiętasz - pytam - jak usiłowałyśmy nabrać nasze dzieci na 
rzekomo amerykańskie klocki lego? Wszystkie starszaki z przed- 
szkola przy ul. Egejskiej na Stegnach marzyły o lego. Były takie                
w PEWEX-ie, ale niestety za dolary, albo bony. Wpadłyśmy na spo- 
sób: dzięki znajomości z prezesem inwalidzkiej spółdzielni produ- 
kującej zabawki, kupiłam w hurtowni dwie paczki ich szaroburych 
klocków o prowokującej nazwie „Nasze lego”. Baśka z powycina- 
nych z gazet liter wylepiła na pudełkach napis po angielsku. Cieszy- 
łyśmy się z tego oszustwa,  jak z najlepszego dowcipu. Niestety, 
mój 5-letni Paweł, kiedy tylko rozerwał opakowanie, rozpłakał się 
żałośnie. Daremnie mu wmawiałam, że klocki zszarzały w transpor- 
cie. Przygwoździł mnie pytaniem: - Ale mamusia nigdy nie kłamie, 
prawda?
     - Nie wyszło - przyznała Baśka - ale tak w ogóle, radziłyśmy sobie, 
prawda? Tyle, tylko, że umordowane zabieganiem o najdrobniejszą 
rzecz, do wigilii siadałyśmy półprzytomne.  - Ty znajdowałaś na 
wszystko sposób - uściśliłam.   - Pierwsza wiedziałaś, kiedy w Super- 
samie na Placu Unii rzucą biały ser, więc trzeba otworzyć listę dyżu- 
rów w kolejce. Nauczyłaś nas, jak zrobić niby-bakalie z glazuro-  
wanej w cukrze marchwi, podałaś adres gręplarni w Łomiankach, 
gdzie przerabiali stare sfilcowane swetry na melanżową włóczkę. 
- Ale wcześniej, nim sprułaś szetland radziłam zamoczyć go na noc 
w rozgotowanej fasoli, powinien się rozciągnąć - Baśka przerwała 
tonem osoby wszystkowiedzącej. 
     Mój Boże! Ta nasza zaradność. Nie ma schabowego na kotlety, 
robiłyśmy je z mortadeli obtoczonej tartą bułką. Cuchnęła siarko- 
wodorem jajecznica z jaj wapiennych - bełtałyśmy żółtko z mąką. 
Dziecku przydałby się regał na książki?  Zbij go ze skrzynek po 
owocach, pomaluj na jakiś wesoły kolor, będzie super - radziła 
Baśka. Nawet na nieuchronne wyłączenia prądu wieczorem znalazła 
sposób: trzeba wysłać kogoś na targowisko w Przasnyszu, tam są 
lampy naftowe, niech kupi hurtem. Naftę ktoś widział w chemicz- 
nym na Nowym Świecie. 
     - Wiesz, wyznała mi Baśka przed wejściem na swoją klatkę scho- 
dową – ja te wszystkie porady spisywałam do zeszytu, aby dać mojej 
córce, gdy dorośnie. Jako przewodnik po życiu. Myślałam, że tak już 
będzie zawsze. 

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
11 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien z kilku- 
dziesięcioletnim doświadczeniem. 

  Trzy drużyny z Sadyby okazały się najlepsze w Energetycznej 
Lidze Mistrzów. Lepszym bilansem bezpośrednich spotkań zwy- 
cięzcą piątej edycji rozgrywek została drużyna Sadybiakos. Drugie 
miejsce zajęła Sadybianka, a najniższe miejsce na podium przy- 
padło drużynie  Sadyba - mistrzowi poprzedniej rundy.
    Królem strzelców z aż 65 bramkami został Sebastian Kołaczew  
z Denar Club Stegny Południe. Drugie miejsce w klasyfikacji zajął 

Dawid Witkowski z drużyny Idzik 303, a trzeci był  Tadeusz Cegiełko z Sadybiakosu.
   Uroczyste zakończenie sezonu odbyło się 17 grudnia w OEK „Sadyba”. Nagrody naj- 
lepszym wręczyli fundatorzy: Zarząd spółdzielni oraz osiedla - gospodarze rozgry- 
wek  - Stegny Południe i Idzikowskiego. 
   Zakończona runda należała do najbardziej wyrównanych z dotychczasowych. Długo 
w grze o zwycięstwo liczyło się nawet pięć drużyn. W końcowej fazie wyraźnie lepsze 
okazały się drużyny z Sadyby, które walkę o tytuł rozstrzygnęły między sobą.
  Rozgrywki ELM powróci wiosną. Drużyny i zawodnicy mogą zgłaszać się pisząc na: 
EnergetycznaLM@wp.pl, lub poprzez Facebook - facebook.com/EnergetycznaLM. 

Lp. Drużyna Spotkania Punkty Bramki

1. Sadybiakos 18 46 159:71

2. Sadybianka 18 46 130:65

3. Sadyba 18 37 123:72

4. Idzik 303 18 31 126:94

5. Denar Club 
Stegny Płd.

18 28 120:76

6. Kramp-Pest 18 28 128:116

7. Park Ekipa 18 16 93:106

8. Mamrot Sadyba 18 12 60:144

9. Klub Bucha 18 11 75:129

10. Administracja-M6 18 4 54:195

Sadyba zagarnia całe podium. Zakończyła się V edycja ligi osiedlowej

red.

mailto:EnergetycznaLM@wp.pl
mailto:EnergetycznaLM@wp.pl
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     W Boże Narodzenie przypada trzydziesta rocznica pierwszej 
mszy w kościele oo. Marianów. Parafia, która działała na Stegnach 
już wcześniej, stała się ważnym elementem budowania wspóloty 
wśród mieszkańców w latach 80-tych ubiegłego wieku.

  Kiedy dwa lata temu rozpoczynaliśmy w M6 cykl „Korzenie Mokoto- 
wa”, zastanawiałem się, który obiekt na obszarze dzielnicy najbar- 
dziej wpisuje się pod względem historycznym w jej dzieje i powinien 
być wzmiankowany jako pierwszy. Uwaga moja od razu została sku- 
piona na jednym z najcenniejszych i najpiękniejszych zabytków sa- 
kralnych stolicy - kościele św. Antoniego na Czerniakowie. Barokowa 
świątynia wzniesiona według planów Tylmana z Gameren, nadwor- 
nego architekta króla Jana III Sobieskiego, niepozorna i skromna z ze- 
wnątrz, zachwycająca bogactwem wnętrza, bezwzględnie musiała 
znaleźć się na początku historycznych rozważań na temat przeszłości 
Dolnego Mokotowa. Obiektów równych rangą, bądź też wpisanych do 
rejestru zabytków próżno szukać w okolicy. 
   Są natomiast budowle inne, i mimo że nie są perłami architektury, ani 
zabytkami, na pewno obojętnie obok nich przejść się nie da. To koś- 
cioły wznoszone w czasach PRL-u. Ogromne, rzucające się w oczy, roz- 
siane między blokami, zdają się być niekiedy nieokiełznanymi for- 
mami przestrzennymi na siłę wpisanymi w osiedlową przestrzeń. 
Często ekstrawaganckie, wyróżniające się, są wariacją swoich twór- 
ców i wyrazem ich specyficznego myślenia o architekturze, jak rów- 
nież jedną z form protestu przeciwko ówczesnej władzy. 
    Jednym z nich jest kościół pod wezwaniem Najświętszej Maryi Panny 
Matki Miłosierdzia na Stegnach. Wyjątkową okazją przybliżenia rysu 
historycznego świątyni jest zbliżająca się trzydziesta rocznica odpra- 
wienia pierwszej mszy świętej, co miało miejsce w uroczystość Bożego 
Narodzenia 1986 r. Początki świątyni i organizowania parafii, co w tam- 
tych czasach nie było sprawą prostą, sięgają 1978 r. i są związane są     
z osiedleniem na Stegnach księży Marianów. Jako pierwszy zadomowił 
się tutaj ks. Franciszek Opieczonek, rok później dołączyli kolejni: ks. 
Jan Podstawka i ks. Kazimierz Śliwiński. Dzięki zgromadzeniu księży, 
determinacji wiernych oraz ofierze wielu życzliwych i oddanych spra- 
wie osób możliwe było wybudowanie kościoła. Wyjątkowe zasługi 
przy tworzeniu nowej parafii, miały m.in. Siostry Imienia Jezus, jak rów- 
nież pierwsi księża, którzy w spartańskich niemal warunkach podjęli 
pracę duszpasterską. 
  Zanim rozpoczęto prace przy budowie kościoła, stał tu prowizo- 
ryczny barak mieszczący salki katechetyczne, kaplicę, kancelarię, 
mieszkania księży oraz zaplecze budowlane. Właściwe prace przy 
wznoszeniu świątyni rozpoczęły się w 1981 r. przygotowaniem pod- 
łoża pod fundamenty i postępowały w wyjątkowo ekspresowym tem- 
pie. W 1983 r. mury osiągnęły poziom dachu, a 13 listopada tego 
samego roku wmurowano, poświęcony przez papieża Jana Pawła II              
i pochodzący z grobu św. Piotra, kamień węgielny. Choć w grudniu 
1986 r. kościół górny był w stanie mocno surowym to zdecydowano 
się odprawić pierwszą mszę. Pozostało urządzenie i wyposażenie 
wnętrza, co było możliwe tylko i wyłącznie dzięki hojności wiernych. 
29 marca 1987 r. nastąpiło poświęcenie kościoła górnego, w 1988 r. 
ukończono budowę przylegającej do niego od strony zachodniej ka- 
plicy bł. Jerzego Matulewicza - odnowiciela Zgromadzenia Księży Ma- 
rianów, a dopiero w 1989 r. dobiegło końca wznoszenie dzwonnicy. 
    Świątynia jest realizacją projektu zespołu trzech architektów: prof. 
Jana Bogusławskiego, mgr inż. Jerzego Bogusławskiego i dr. inż. Krzy- 
sztofa Dygi. Jest masywną ceglaną, bryłą i wyraźnym akcentem archi- 
tektonicznym niekoniecznie harmonijnie wpisującym się w swoje oto- 
czenie. Przytłacza wielkością i surowością formy. Gabaryty budowli 
zdają się być bardziej monstrualne, gdy patrzmy na nie z pewnej odle- 

głości. Wolnostojąca, widoczna z oddali 56-metrowa dzwonnica, na 
której umieszczono trzy potężne spiżowe dzwony (najcięższy waży 
ponad 1700 kg), sprawia, że wszystko jest tu przejaskrawione i prze- 
skalowane. Monumentalną fasadę z górującym ponad głównym wej- 
ściem żelbetowym, trochę jakby zawieszonym w powietrzu łacińskim 
krzyżem, od placu kościelnego oddzielają przeciągnięte przez całą 
jego szerokość schody. Prowadzą ku potężnym, metalowym drzwiom 
wejściowym. Te zdobione są płaskorzeźbami autorstwa prof. Wiktora 
Ostrzołka i tematycznie nawiązują do wezwania świątyni, która zosta- 
ła poświęcona Matce Bożej. W ich układ wkomponowano 12 scen ma- 
ryjnych oraz napis „Otwórzcie drzwi Chrystusowi” na pamiątkę słów wy- 
powiedzianych przez Jana Pawła II podczas mszy inaugurującej ponty- 
fikat papieża Polaka.
  Gdy wejdziemy do środka, staniemy się integralną częścią olbrzy- 
miego, pozbawionego zbędnej dekoracji surowego wnętrza. Światło 
do kościoła przebija się przez barwne, imponujących rozmiarów witra- 
że. Największy z nich, nad chórem, zajmuje powierzchnię 103 m2. 
Kolorowe mozaiki tematycznie pokazują ukazywanie się miłosierdzia 
Bożego w historii. Drewniany krzyż jest wyjątkowo bogaty zarówno 
pod względem formy jak i treści. Postać konającego Chrystusa przed- 
stawiona została na tle dziesięciu ikon obrazujących sceny z ostatnich 
dni jego życia oraz ukazujących postacie będące świadkami drogi krzy- 
żowej. Powyżej dostrzeżemy płaskorzeźbę z wizerunkiem Gołębicy         
- symbolu Ducha Świętego. Ołtarz wykonany jest z greckiego białego 
marmuru. Poniżej krzyża umieszczony został obraz NMP Matki Miło- 
sierdzia, patronki parafii. Jest to kopia wileńskiego obrazu Matki Bo- 
skiej Ostrobramskiej. Ważne miejsce w przestrzeni kościoła zajmuje 
obraz Jezusa Miłosiernego oraz towarzyszące mu relikwie św. Fausty- 
ny Kowalskiej.
   Gdy opuścimy mury świątyni warto jeszcze zwrócić uwagę na znajdu- 
jący się przy ul. Czarnomorskiej, w samym rogu placu kościelnego, 
drewniany krzyż. Stanął w tym miejscu 12 października 1980 r. w dniu 
poświęcenia placu, pod budowę przyszłego kościoła. 

Hubert Habrat

KORZENIE MOKOTOWA: KOŚCIÓŁ OO. MARIANÓW

30 LAT ŚWIĄTYNI 
PRZY BONIFACEGO

Podziękowanie
Nasz budynek znajduje się na Trakcie Królewskim i chcieliśmy 
mieszkać w przyzwoitym otoczeniu, dlatego staraliśmy się  przez 
siedem lat o to by istniejący pod domem pas zieleni został ładnie 
zagospodarowany. Odbyliśmy w tym czasie wiele rozmów z dwojgiem 
pracowników mających w swoich obowiązkach troskę o osiedlową 
zieleń, ale nasze starania nie przyniosły żadnego efektu.
Na szczęście nasze potrzeby zrozumiał nowy pracownik Adam 
Kołowiecki i z akceptacją Małgorzaty Niemirskiej doprowadził do 
obecnego stanu. Wdzięczni jesteśmy Panu Adamowi i z chęcią mu 
trochę pomagaliśmy. 
Liczymy na dalszą współpracę, by nasze rośliny wyrosły pięknie                  
a mieszkańcy którzy żyją w tych dwóch domach od 1971 roku i czasem 
niechętnie wychodzą już z domu, mogli popatrzeć na nie przez okno.

Rady Domów Sobieskiego 66 i 66A
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  Bezpośrednio sprzedam małe, 
ładne mieszkanie. III p. w budynku      
z windą, plus piwnica. Stegny 
Północ, tel. 601 278 091.

 Sprzedam ciche, słoneczne, 
urocze i przestronne 4-pokojowe 
mieszkanie o powierzchni 63,4 m² w 
niskiej zabudowie na ul. Capri. Po 
remoncie, gotowe do zamieszkania. 
Tel. 513 935 541.

 Pokój z widną kuchnią ul. Kau- 
kaska, bezpośrednio sprzedam. Tel.  
507 264 109.

 Zamienię M-4 na małe lub sprze- 
dam bezpośrednio. Kartaginy. Tel. 
796 60 88 11.

  Wynajmę miejsce postojowe przy 
ul. Bonifacego 66, tel. 604 792 020. 
Wolne od lutego 2017 r.

 Miejsce postojowe w budynku 
Egejska 17 na dłużej wynajmę. Tel. 
601 279 804.

 Wynajmę stanowisko garażowe, 
dozorowane w budynku przy ulicy 
Powsińskiej 23. Czynsz tylko  opłaty 
na rzecz spółdzielnii. Kontakt: 22 

121 18 00, 603 921 071.

 Parking społeczny Czerniakow- 
ska 34/36A posiada wolne miejsca 
na motory. Zainteresowani proszeni 
o kontakt: parking34@op.pl.

 Szukam 3-pokojowego mieszka- 
nia w nowym osiedlu okolice ul. Egej- 
skiej lub zamienię 2 pokoje z dopłatą 
w tej samej okolicy. Tel. 502 966 
518.

   Sprzedam działkę budowlaną 
5000 m² za Zalesiem Dolnym do za- 
budowy jednorodzinnej i bliźnia- 
czej. Wszystkie media. Miejscowość 
stałych mieszk. Tel. 604 135 178. 

 Kupię mieszkanie: z niepłacącym 
lokatorem, z problemem prawnym, 
zadłużone, tel. 796 796 596. 

  Remontujesz mieszkanie? Po- 
radź się architekta wnętrz absol- 
wentki Akademii Sztuk Pięknych. 
Kompleksowe projekty, najnowsze 
trendy, doradztwo i konsultacje 
godzinowe. Tel. 603 674 590.

 Profesjonalna porada w zakresie 

architektury wnętrz w przystępnej 
cenie. Tel. 603 670 298.

   MEBLOPASJA. Remonty i wykoń- 
czenia wnętrz. Elektryka, hydrauli- 
ka, zabudowy g/k, malowanie, 
gresy. Tel. 502 116 850.

  Adam, złota rączka. Szybko, ta- 
nio, solidnie. Referencje.  Wszystko 
co może się zepsuć można napra- 
wić. Kran, gniazdko, drzwiczki, że- 
lazko. Dojazd i wycena gratis, drob- 
ne prace od ręki. Tel. 886 138 679.

  ELEKTRYK. Tel. 503 563 035. 
Szeroki zakres, solidnie, terminowo.  
Monitoring, alarmy, projekty. 
Usterki, awarie, nowe instalacje.

  A-Z remonty.  Osobiście, solid- 
nie, TANIO!  Cyklinowanie, gładź 
gipsowa, malowanie, glazura, tera- 
kota, hydraulika, elektryka itp. Tel. 
793 97 44 81. MOKOTÓW. 

  Cyklinowanie parkietu, bezpyło- 
wo. Układanie. Profesjonalnie              
z gwarancją. Tel. 601 347 318. 

  Malowanie, tapety, gładzie, gla- 
zura, hydraulika, elektryka i inne 
remontowe. Tel. 886 365 350.

  Naprawa, serwis, regulacja 
okien. Wymiana uszczelek. Montaż 
nawiewników okiennych, żaluzji, 
rolet, moskitier, plis, zabezpieczeń 
do okien, ul. Kozłowskiej 1. Tel. 22 
296 06 96. 

   Usługi remontowe, odnawianie, 
odświeżanie, hydraulika, elektryka. 
Robert, tel. 506 854 153.

  Łazienki, kuchnie: glazura, ka- 
mień. Hydraulika, elektryka, tapety, 
malowanie, parkiety, panele. Solid- 
nie i niedrogo.  Tel. 735 705 260.

  Remonty kompleksowo, glazu- 
ra, hydraulika, malowanie, elektry- 
ka. Solidnie. Tel. 602 378 608.

  Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Profesjonalnie, z gwarancją. Tel. 
501 572 800.

 Żaluzje pionowe i poziome, plisy, 
rolety - w kasecie, dzień/noc, dacho- 
we. Producent. Tel. 501 572 800 lub 
kontakt@roletki.waw.pl.

 Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02, 502 250 803, 
22 618 18 26.

OGŁOSZENIA DROBNE

 NIERUCHOMOŚCI

 USŁUGI REMONTOWE

  Koncerty, przedstawienia 
teatralne, spotkania z po- 
dróżnikami, a także wy- 
kłady edukacyjne o zdro- 
wym żywieniu i bezpie- 
czeństwie. W ofercie pla- 
cówki z Korczyńskiej 6 
coś dla siebie mógł zna- 
leźć każdy, niezależnie od 
wieku.
   Rok 2016 rozpoczął i za- 
kończył się imprezowo - ja- 
ko jedno z pierwszych wy- 
darzeń zorganizowano 
karnawałowy bal przebie- 
rańców, na którym zjawiła 

się blisko setka dzieci (dla starszych był karnawałowy wieczorek taneczny w Klubie Seniora), 
zaś 17 grudnia odbyło się spotkanie z Mikołajem. Wydarzeniem o największej skali - 900 
uczestników - był festyn „Wesoła farma” z okazji Dnia Dziecka w Parku Dygata na Sadybie. 
Dopełnieniem imprez dla najmłodszych były Andrzejki. Natomiast podczas wakacji OEK 
prowadził zajęcia „Lato w Klubie”, które trwały przez dwa pierwsze tygodnie wakacji. Wzięły             
w nich udział dzieci w wieki 6-12 lat.
   W ciągu roku odbyło się siedem koncertów okolicznościowych z okazji Święta Niepodle- 
głości i innych rocznic państwowych, a także w związku z rocznicami związanymi z papie- 
żem Janem Pawłem II. Oprócz tego odbył się koncert kolęd. Nie zabrakło też przedstawień 
teatralnych, w tym spektakli lalkowych i kukiełkowych. 
  Nowością były wykłady dotyczące zdrowia, zdrowego żywienia, w szczególności skiero- 
wane do seniorów, a także warsztaty dotyczące bezpieczeństwa osób starszych. Odbyły się 
one w ramach programu „Bezpieczny senior” realizowanego przez Urząd Miasta st. Warsza- 
wy oraz w ramach rządowego programu na rzecz aktywności osób starszych. W ramach 
działań na rzecz seniorów na osiedlu Sadyba przy współpracy z Centrum Medycznym Sady- 
ba, przeprowadzona została akcja „Koperta życia” skierowana do członków spółdzielni. 
   Nie zabrakło atrakcji dla miłośników podróży. Rok 2016 to pierwsza wycieczka zorganizo- 
wana przez OEK - w listopadzie odwiedzono Płock. A na miejscu, podczas cyklu „Podróże 
bez biletu” uczestnicy mogli spotkać się z podróżnikami i „zwiedzić” egzotyczne regiony 
świata od Madagaskaru po Spitzbergen. Dla pasjonatów historii od marca do listopada ośro- 
dek realizował warsztaty „Historia wciąż żywa” finansowane w ramach budżetu partycypa- 
cyjnego na 2016 r.

Nowy OKAS           
na Stegnach
   OKAS, czyli Ośrodek Kultury Aktywne 
Stegny to nowy partner osiedla Stegny 
Południe w zakresie działań kulturalnych 
i edukacyjnych. Stowarzyszenie prowa- 
dzone jest przez Beatę i Tomasza Owcza- 
rek - małżeństwo mieszkające na Steg- 
nach i jest na etapie formowania oraz do- 
pinania niezbędnych formalności. 
 Jednak pierwsze zajęcia już się odbywa- 
ją. Stowarzyszenie w ramach swojej dzia- 
łalności planuje prowadzić cykl Aktywny 
Senior - międzypokoleniowe spotkania            
i warsztaty fotograficzne, kulinarne, szy- 
dełkowe, a także zajęcia dla dzieci i mło- 
dzieży. Aktualnie w ofercie OKAS posiada 
zajęcia z gry na pianinie, lekcje baletu dla 
dzieci, klub piłki nożnej, naukę gry na 
skrzypcach, gimnastykę dla seniorów.          
W sobotę 10 grudnia OKAS włączył się          
w tradycyjne już ubieranie choinki na te- 
renie boisk przy Maltańskiej.
   OKAS zastąpił Stowarzyszenie Aktywni 
dla Stegien. Administracji i stowarzysze- 
niu nie udało się dojść do porozumienia 
na temat dalszych warunków współpra- 
cy. OKAS zajął pomieszczenia przy Barce- 
lońskiej 1, zaś SAS kontynuuje swoje za- 
jęcia w Szkole Podstawowej 212 przy ul. 
Czarnomorskiej, oraz w pomieszczeniach 
parafii NMPMM przy ul. Bonifacego 9.
  Szczegółowe informacje oraz ofertę zna- 
leźć można na stronie www.okas.pl.

 Rok pełen
 wrażeń z OEK „Sadyba”
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Emilia Pątkowska, OEK „Sadyba”
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    Hydraulika, gaz. Zenek. Tel. 
691 718 300. 

   KRAMP-PEST Deratyzacja, De- 
zynsekcja, Dezynfekcja, Zabezpie- 
czenia sanitarne. Usuwamy pluskwy, 
karaluchy, szczury i wszelkie inne 
szkodniki. Tel.690 231 843.

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi 100 Super. Cena pro- 
mocyjna 48 zł za dobę, 90 zł za 
weekend. Gratis 100 g profesjonal- 
nego proszku do prania dywanów i 
tapicerki. Tel. 577 305 175.

  Profesjonalne pranie dywanów i 
mebli tapicerowanych odkurzaczem 
Karcher Puzzi 100 Super. Tanio               
i solidnie. Cena promocyjna 5 zł za 
m². Tel. 577 305 175.

  General and Business English 
with an experienced British native 
speaker teacher. Conversations and 
exams. Adults only please. Call 517 
457 625.

  ANGIELSKI u doświadczonej 
nauczycielki na różnych poziomach 
zaawansowania-dzieci, młodzież, 
dorośli. Własne  materiały.  Z dojazd- 
em lub bez. Tel. 507 748 146 lub 690 
926 960.

  Język angielski dla młodzieży i 
dorosłych w szkole z indywidualnym 
tokiem nauczania i gwarancją 
skuteczności. Z ogłoszenia - książki 
gratis, tel. 695 213 864.

 Angielski u doświadczonej na- 
uczycielki - dzieci powyżej 10 lat, 
młodzież, studenci. Niedrogo. Tel. 
888 751 452.

 ANGIELSKI - korepetycje dla do- 
rosłych i dzieci. Doświadczona 
lektorka, własne materiały. Z doja- 
zdem lub bez. Tel. 516 951 170.

 Niemiecki z nauczycielem: szko- 
ła podstawowa, gimnazjum, liceum, 
technikum: 
korepetycjeniemiecki@onet.eu.  

  Język niemiecki na wszystkich 
poziomach zaawansowania. W do- 
mu u lektora (studentka germani- 
styki UW) albo u kursanta. 60 min.      
- 35 zł, 90 min. - 50 zł. Zapraszam. 
Tel. 570 568 031.

  Młoda i miła nauczycielka języ- 
ka polskiego udzieli korepetycji lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisa- 
nia różnego typu tekstów. Tel. 663 
329 438, lub szelwina@wp.pl.

  Fizyka-korepetycje, autor pod- 
ręczników, doświadczony pedagog,  
tanio, gimnazjum, liceum, techni- 
kum.  Tel. 22 842 00 59.

 Matematyka korepetycje, dojazd 
do ucznia, egzaminy i konkursy tel. 
518 712 006.

  Manicure, pedicure, henna, kos- 
metyka, przedłużanie rzęs i włosów, 
makijaż permanentny. Atrakcyjne 
ceny. Salonik Urody Beauty. 
Kaukaska 7. Tel. 662 446 336.

  Salon Isabelle zaprasza na usłu- 
gi fryzjerskie oraz kosmetyczne. Ul. 
Czerniakowska 28A. Pon., śr., pt.       
w godz. 11-19, wt., czw., sob. 9-15. 
Tel. 607 767 325.

 Usługi kosmetyczne przy Soczi 6. 
PROMOCJA na zakładanie (120 zł) i 
uzupełnianie (od 70 zł) rzęs kaszmi- 
rowych. Również hybrydowy mani- 
cure u pedicure oraz henna. 
Zapraszamy. Tel. 730 161 464.

  Pedicure leczniczy - stopa cuk- 
rzycowa, hiperkeratozy, nagniotki, 
usuwanie odcisków, modzel na 
śródstopiu, wrastające paznokcie, 
zakładanie klamer. Wilanów, tel. 
660 77 44 75.

   Piękne rzęsy w każdym wieku. 
Przedłużanie i zagęszczanie rzęs. 
Tel. 720 802 008.

  YUMI LASHES keratynowy lifting 
rzęs - nowość! Salon Inspiracja. Al. 
Wilanowska 364B, obok metra 
Wilanowska. Tel. 790 819 679.

  STENIA. Usługi fryzjerskie dam- 
skie w domu klienta. Mokotów -Ursy- 
nów-Wilanów. Tel. 22 642 46 12,  
tel. informacyjny 885 955 750.

 FRYZJER na każdą kieszeń przy 
ul. Kaukaskiej 8. Serdecznie zapra- 
sza na strzyżenie, koloryzację, 
czesanie, oraz fryzury okoliczno- 
ściowe . Ceny już od 20 zł. Tel. 781 
414 678.

 Podolog. Leczniczy pedicure           
w domu klienta. Opracowanie paz- 
nokci, usuwanie zrogowaceń, od- 
cisków, modzeli, nagniotków, popę- 
kane pięty, wrastające paznokcie. 
Tel. 602 318 066.

  Boli Cię kręgosłup, kolana? Myś- 
lisz, że w Twoim wieku już nic nie da 
się zrobić? Przyjdź do nas na gim- 
nastykę z seniorami. Zobaczysz, jak 
odżyjesz. Szkoła Integracyjna ul. 
Bonifacego 10. Tel. 694 558 700.

  PROFESJONALNY GABINET Z 
UPRAWNIENIAMI. Masaże lecznicze    
i relaksacyjne. Antycellulitowy ma- 
saż bańką chińską 50 zł/h. Gabinet 
BioSens, ul. Jaszowiecka 2, tel. 509 
566 642. Zniżki dla seniorów.

  Rehabilitacja, fizjoterapia, masa- 
że sportowe - w domu pacjenta. Dy- 
plomowany fizjoterapeuta po WUM. 
Julian, tel. 512 173 328. 

  Jeśli Twój bliski potrzebuje opie- 
kunki - zadzwoń: 730 344 341. 
Pomagamy ludziom starszym                     
i chorym. 

   Dom opieki 30 km od Warszawy, 
dojazd 25 min, kolejka KM. 
Zapraszamy osoby starsze. Optima 
Dom Opieki w Halinowie. Tel. 505 
274 339, 601 30 44 50.

 Dam pracę opiekunce do osoby 
starszej. zadzwoń: 730 344 341.

 Domowa Akademia Rozwoju 
zaprasza na indywidualne zajęcia 
rozwojowe dla dzieci w wieku 6 m-cy 
– 5 lat. Zajęcia prowadzone na Steg- 
nach przez psychologa, terapeutę 
SI. Tel. 605 44 55 75, 

kontakt@domowaakademia.pl.
  Psychoterapia, coaching, terapia 

uzależnień, psycholog dziecięcy, 
psychiatra. Tel. 793 978 978.

  PSYCHOLOG Instytutu Psychiatrii 
i Neurologii Psychoterapeuta uza- 
leżnień i przemocy domowej 
Terapia krótkoterminowa 
skoncentrowana na rozwiązaniu. 
Sadyba. Tel: 608 222 000

  GABINET PSYCHOTERAPII  Julia 
Mroczkowska. Psychoterapeuta             
z ponad 10-letnim doświadczeniem 
zaprasza na psychoterapię w nurcie 
psychodynamicznym. 90 zł za ses- 
ję. Ul. Ciołka 12/327 (Wola). Tel. 518 
18 15 92.

 COACHING - zadbaj o zdrowie, 
harmonię i dobrostan w swoim ży- 
ciu. Żyj świadomie i z radością. Tel. 
601 526 139.

 Centrum Busola ul. Puławska 
26a/7 zaprasza na konsultacje               
z psychologiem, coachem, tera- 
peutą, psychiatrą i dietetykiem. Tel.  
793 978 978.

  Życiorys. Rozmowa rekruta- 
cyjna. Networking. Konsultacje dla 
poszukujących nowej pracy. Tel. 
510 070 562 (biuro na Sadybie).

   Zapraszamy na grupkę biblijną, 
gdzie czytamy Pismo Święte, rozma- 
wiamy o Bogu w miłej, chrześcijań- 
skiej atmosferze. Zapewniamy 
herbatę i ciacho. Tel. 606 65 45 15. 
Nie jesteśmy ŚJ. 

 DORADZTWO DLA CUDZOZIEM- 
CÓW – karty pobytu, zezwolenia na 
pracę. Konsultacje, prowadzenie 
spraw. Umów się na spotkanie. Tel.  
609 569 706, info@expatcenter.pl, 
ul. Wiertnicza 45.

 BROKER LEASINGOWY - leasing          
i kredytowanie zakupu środków 
trwałych, samochodów KLASYCZ- 
NYCH, również dla nowych firm                  
i innych trudnych przypadków.             
Tel 602 172 644.

 Doradztwo podatkowe, ewiden- 
cje podatkowe, pomoc w urzędach 
skarbowych, PIT-y, inne, tel. 602 
240 135, 22 840 33 76

  JM Biuro rachunkowe Iwona Jaś- 
kiewicz, ul. Bernardyńska 3, dla 
każdego i jednoosobowych działal- 
ności oraz spółek, tel. 512 212 155.

  CAŁOROCZNY SKLEP ogrodni- 
czo-drogeryjnego zaprasza pn-pt 
12-18, sob. 10-13. Czerniakowska 
32 nr 3 - pawilon obok placu zabaw.

  MILITARIA: USA, Niemcy. Nowe,  

z demobilu: kurtki, spodnie, bluzy, 
T-shirty, czapki, paski, chusty, buty, 
plecaki, worki.Tel. 692 409 805, 
mail:wojskoweubrania@gmail.com.

 Szkolenia BHP i PPOŻ: wstępne, 
okresowe, obsługa firm, opracowa- 
nie dokumentacji, sprawnie, bez- 
stresowo, również po ang. 
poyrzanowski@abc-hse.com. Tel. 
515 153 407.

  Reklama zewnętrzna i wewnętrz- 
na, projekty graficzne i druk. Odzież 
reklamowa, upominki reklamowe. 
20-letnie doświadczenie. Tel. 
601 309 882, 501 016 582.

 CEROWANIE ARTYSTYCZNE: 
swetry, koszulki, spódniczki, spod- 
nie, marynarki, płaszcze i inne do 
uzgodnienia, Tel.: 668 438 908.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  NAPRAWA SZTUCZNEJ BIŻUTERII: 
kolczyki, naszyjniki, korale, branso- 
soletki i inne. Tel. 668 43 89 08, mail: 
asia_tk75@buziaczek.pl. 

 ZŁOTO-SREBRO-WYRÓB-NAPRA- 
WA-SPRZEDAŻ. 601 736 815. 
Ul.Barcelońska 1.

  RADCA PRAWNY - sprawy  spad- 
kowe, rodzinne, odszkodowawcze, 
windykacyjne. Tel. 690 876 653.

  Radca prawny: rozwody, 
alimenty, spadki, windykacja, prawo 
pracy, obsługa podmiotów 
gospodarczych 501 176 484.

 Przewodnik z licencją zaprasza 
na pasjonujące spacery po Warsza- 
wie! Różne trasy i szlaki tematycz- 
ne. Historia, anegdoty, ciekawostki. 
Przystępne ceny! Tel. 516 070 952.  

  FOTOGRAFIA portretowa, 
biznesowa, rodzinna. Zatrzymaj 
piękne chwile na fotografiach! Nie 
czekaj, skontaktuj się już dziś: 
bartoszfotografuje@gmail.com.

 Pedagog dyplomowany z 30-let- 
nim doświadczeniem, również pracy 
w przedszkolu, instruktorka ćwiczeń 
korekcyjnych, podejmie się opieki 
nad dzieckiem. Chętnie inne 
propozycje. Tel. 694 558 700.

 Kolekcjoner poszukuje starych 
prospektów samochodowych.         
Tel. 600 354 997.

  Pasjonują mnie stare zegarki 
mechaniczne - ręcznie nakręcane                 
z duszą. Chętnie odkupię zegarki 
mark: Poljot, Glashutte, Atlantic 
Worldmaster. Tel. 662 050 095.

  Sprzedam części i pokrowiec do 
fiata 126p, nieużywane. Tel. 698 994 
886.

   RÓŻNE

Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków. W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać pod adres 
m6@msmenergetyka.pl w tytule zaznaczając  „Ogłoszenia drobne”, lub 
SMS-em na numer  692 675 633 podając w wiadomości treść oraz imię        
i nazwisko. Materiały  do następnego wydania przyjmowane są  do 10 
lutego 2017.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA
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Litery z pól ponumerowanych w prawym dolnym rogu utworzą rozwiązanie.

KRZYŻÓWKA NR 22

Poziomo

1. Sprawdza spółdzielnie.

5. Parkowe drzewo ozdobne.
10. Okrągła gitara jazzowa.
11. Czekając na ... - sztuka Becketta.

13. W dzienniczku psotnego ucznia.
14. Do przestrzegania w pracy.

16. Kultowe klocki.
17. Przyprawa do piernika.
18. Sportowa wersja dzidy.

21. Ostatni ruch szachisty.
22. Sklep na Bernardyńskiej.
23. Widziały, co brały.
24. Działacz KOR z Neseberskiej.

25. Patron nagrody Związku Rewizyjnego 
          przyznanej „Energetyce”.
27. Miasto z rafinerią.
28. Głos męski.
31. Niedostatek w spółdzielni.
34. Zestawienia wykonywanych działań.

35. Jarzyny w occie.
36. Brak dostępu do sieci.
38. Rockowy zespół z lat 80-tych.

39. Księża na Stegnach.

43. Najmniejsze osiedle w „Energetyce”.

45. Przynęta.

47. Błękitne paliwo.

48. Drugi dom działkowiczów.

49. Samochody z Ingolstadt.
50. Nowe stowarzyszenie na Stegnach.

51. 31 grudnia świętuje nie tylko nadejście 
          Nowego Roku.

52. Jeden z wiceprezydentów Warszawy.

53. Obraz przyszłości.

Pionowo

1. Kryty balkon.
2. Zwycięzca osiedlowej ligi w piłkę nożną.

3. ... Biedrzycka.
4. Związek od audytu w spółdzielni.
5. Magazyn kulturalny w TVP.
6. Propagandowa, albo do trzymania 
       rysunków.

7. Bank centralny.
8. Niejedna na dachach bloków.
9. Ściga za długi.
12. Antyczne łaźnie.
15. Trzyma statek.

19. Idzie w gwizdek.
20. Ortodoksyjni Żydzi.
25. Dyktatura wojskowych.

26. Korzeń na głowie.
27. Wyznaczany serca biciem.

28. Borg, legendarny tenisista.
29. Owocowe lasy.
30. Bzdura absurd.

32. Imię Chylewskiej, prezenterki 
          telewizyjnej.
33. Ulica na Rożku.

37. Długa ulica na Starówce.
40. W wiejskiej chacie, lub przy ul. Wiejskiej.
41. Nie może jej zabraknąć na wigilijnym 
          stole.
42. Przód domu.

44. ... Royce - królewski samochód.
45. Ma fabrykę na Pradze Południe.

46. Muzyk w Sejmie.

47. Urząd od tabelek.

Nagrodami są trzy książki  pt. „Trzy po 33” pod redakcją J.Bralczyka, J. 
Miodka, A. Markowskiego. Rozwiązanie można przynieść osobiście lub 
przesłać na kartce pocztowej na adres redakcji:  ul. Zwierzyniecka 8A, 
00-719  Warszawa z  dopiskiem „M6 - krzyżówka nr 22”. Hasło można 
przesłać SMS-em na numer  692 675 633 podając imię i nazwisko oraz 
adres. Na prawidłowe rozwiązania czekamy do 10 lutego 2017 roku.
Zwycięzcy zostaną wyłonieni w drodze losowania. W przypadku 
wygranej imię i nazwisko laureata zostanie opublikowane w  M6. 
Przysłanie rozwiązania krzyżówki jest jednoznaczne z wyrażeniem 

zgody na publikację nazwiska. Dane osobowe osób, które przyślą rozwiązanie nie będą 
udostępniane innym podmiotom.

Rozwiązanie krzyżówki nr 21 brzmi: 
„CMENTARZ CZERNIAKOWSKI”.  Książki pt. 
„Przewodnik socjologiczny po Warszawie”  
otrzymują:

1. Łukasz Polak, ul. Złotych Piasków.

2. Hubert Iwaniuk, ul. Krymska.

3. Grażyna Garwolińska, ul. Czerniakowska.
Gratulujemy!   Nagrody do odebrania w sie-
dzibie spółdzielni przy ul. Zwierzynieckiej 8A 
za okazaniem dowodu tożsamości.
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MIGAWKI Z MIJAJĄCEGO ROKU

Kameralne Walne. Jedynie 350 mandatów wydano podczas WZCz   
w czerwcu. To najmniej od lat i zbyt mało by np. zmienić statut. 

We wrześniu 
MSM „Energety- 
ka” dołączyła do 
grona organiza- 
cji spełniających 
wymagania ISO 
9001. Certyfikat 
jakości odebrał 
Grzegorz 
Okoński, wice- 
przewodniczący 
Rady 
Nadzorczej.

W kwietniu rozpoczęła się budowa nowego, 9-kondygna- 
cyjnego budynku na Sielcach. W budynku będzie 138 
mieszkań o powierzchni od 33 do 97 mkw.

Na imprezach z okazji Dnia Dziecka na Sadybie. Stegnach 
Płd. i Idzikowskiego bawiło się łącznie ponad 1000 osób.

Reklama


